
Adéu al 2020, l’any del 
Glòria i de la pandèmia

 Unió de Pagesos clama per la falta de solucions 
al Delta i creu que l’Estat ja el dóna per perdut

 La comarca de la Terra Alta tanca l’any amb dos 
brots actius a Batea i Vilalba dels Arcs 

El sector de la 
restauració 
aboca brossa a 
la Generalitat

Els col·lectius de l’hostaleria i de la 
restauració de les Terres de l’Ebre 
han sortit al carrer per rebutjar 
les últimes restriccions horàries 
aprovades pel govern català.
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LLUÍS SALVADÓ va afirmar el 16 de 
desembre que, si Esquerra no guanya les 
eleccions del 14-F, tampoc no ho farà l’in-
dependentisme català. “El país necessita 
que guanye ERC”, va assenyalar el dipu-
tat rapitenc. De la mateixa manera, 
també va remarcar que Catalunya ne-
cessita “un govern fort i amb capacitat 

de lideratge”, per afrontar els grans rep-
tes de país com ara la crisi econòmica, la 
transició energètica, i també l’avanç com 
a una Catalunya policèntrica.  Salvadó 
serà el numero 2 dels republicans per Ta-
rragona en les eleccions del 14 de febrer, 
en una llista liderada per una altra dipu-
tada, la vallenca Raquel Sans.  G.M.

Salvadó: ‘El país necessita que guanye ERC’

ELECCIONS 14-F

‘Volem un 14-F el més semblant 
possible a unes eleccions normals’

 El conseller Bernat Solé afirma que l’objectiu del 
govern català és poder celebrar uns comicis segurs 

 Es fomentarà el vot per correu i es podrien 
establir franges horàries per evitar la interacció

El conseller d’Acció Exte-
rior, Relacions Institucionals 
i Transparència, Bernat Solé,  
va explicar el 2 de desembre 
als alcaldes de les Terres de 
l’Ebre els preparatius de les 
eleccions catalanes del proper 
14 de febrer. Davant la previsió 
d’una tercera onada de la pan-
dèmia després de les festes de 
Nadal, Solé va aclarir que fins 
aleshores no hi havia indica-
dors objectius per pensar en 
un possible ajornament de les 
eleccions. “El nostre objectiu 
és el 14 de febrer, treballem 
perquè puguem celebrar unes 
eleccions el més segures pos-
sibles. També sabem que la 
pandèmia ens canvia la situa-
ció d’un moment a l’altre, i en 
aquest sentit el govern està 
prenent mesures per evitar la 
tercera onada”, va assegurar el 
conseller, que va fer una nova 
crida a trobar l’equilibri entre 
la responsabilitat de la ciuta-
dania i la possibilitat de l’acti-
vitat social i comercial.
Durant una entrevista a Canal 
21 Ebre, Solé va insitstir en què 
l’objectiu del govern és acon-
seguir que els comicis del 14-F 
s’assemblen a unes eleccions 
normals, tot i que també s’es-
taven plantejant recomanar 
franges horàries per acudir als 
col·legis electorals. “Això en-
cara ho hem d’acabar de defi-
nir, serà un dels elements que 
posarem sobre la taula en la 
mesa de partits. Unes franges 
recomanades perquè hi hagi la 
màxima seguretat en la jorna-

da electoral”, va afegir-hi. “En 
la mesura del que puguem, vo-
lem plantejar unes eleccions el 
més semblants que sigui possi-
ble a unes eleccions normals, a 
les eleccions que hem celebrat 
fins ara”, va dir Solé.

Evitar la interacció social
El conseller també va assen-
yalar que les eleccions del 14-F 
estan pensades per reduir al 
màxim la interacció social, 
però també per garantir la se-
guretat i la salut de les perso-
nes, així com el dret a votar del 
conjunt de la ciutadania. Els 
votants es podran descarregar 
i imprimir la butlleta electoral, 
i també s’han introduït ele-
ments per facilitar el vot per 
correu. “La campanya institu-
cional que posarem en marxa 
fomentarà altres modalitats 
de vot, com el vot per correu, 
per evitar aquesta interacció, 
i també aquestes elemens no-
vedosos per facilitar el vot per 
correu, com el fet que la ciu-
tadania pugui sol·licitar-lo a 
través de l’IDECAT i emetre el 
seu vot en el moment en què el 
funcionari de Correus li porti 
la documentació”, va detallar.
Finalment, Solé va descartar 
l’opció de votar més d’un dia, i 
també va dir que no seria rea-
lista plantejar ara la implanta-
ció del vot electrònic. Amb tot, 
va remarcar que seguiran tre-
ballant per implantar el vot 
electrònic en el futur. 

Un moment de l’entrevista al conseller d’Acció Exterior, Relacions Institucionals i Transparència. / C21.

El repte de facilitar el vot des de l’estranger
“El vot electrònic ens resoldria molts 
dels problemes que tenim en aquests mo-
ments”, va afirmar el conseller Bernat 
Solé, tot assenyalat que el vot telemàtic 
permetria reduir la interacció social, però 
també facilitar el dret a vot de les persones 
que viuen a l’exterior del país. 
Solé també va recordar que a l’estiu va en-
viar una carta al ministre de l’Interior, 
Fernando Grande-Marlaska, en què recla-
mava eliminar el vot pregat i introduir el 
vot electrònic, per contrarestar la baixa 
participació de l’electorat resident a l’es-
tranger. En concret, Solé va fer-li arribar 
una bateria de propostes, entre les quals hi 
havia la digitalització del vot exterior, amb 

descàrrega de documentació en línia, i 
també un sobre únic de propaganda elec-
toral. Amb l’actual sistema de vot, segons 
Solé, ha caigut el percentatge de registres 
al cens electoral de residents a l’estranger, 
que ha passat del 31,74% el 2008 a un 5,75% 
el 2019, tot coincidint amb l’aprovació de 
la reforma del 2011 i la introducció de la 
necessitat de pregar el vot. Solé també 
proposava altres mesures, com ara regular 
la butlleta en blanc, perquè els votants a 
l’exterior puguen escriure directament la 
seua opció de vot sense haver-se d’esperar 
a rebre les butlletes impreses de cada for-
mació política, i la possibilitat de desca-
rregar la documentació per internet.  

Gustau Moreno
TORTOSA

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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El futur de l’hospital, tema de campanya
 El PSC-Units per Avançar diu que la proposta 

de Salut és una ‘estafa’ a les Terres de l’Ebre
 Àngels Chacón (PDeCAT) demana que el 

projecte no siga un motiu de disputa electoral

La proposta del Departament 
de Salut d’ampliar i reformar 
l’actual Hospital de Tortosa 
Verge de la Cinta (HTVC) ja ha 
esdevingut un dels temes estre-
lla de la precampanya per a les 
eleccions del 14 de febrer. Un 
dels més matiners a l’hora de re-
clamar la construcció d’un nou 
hospital a Tortosa va sr el PSC, 
que creuen que l’ampliació de 
l’HTVC és un error. Un anunci 
electoralista que no té “ni sol-
ta ni volta”, segons la diputada 
socialista Rosa Maria Ibarra. El 
també diputat del PSC-Units 
per Avançar al Parlament, el 
tortosí Joan Caballol, va remar-
car que la proposta d’ampliació 
de l’HTVC “és una estafa”, que 
no té en compte les necessitats 

reals dels veïns de les Terres de 
l’Ebre. “Hem de ser una mica 
més seriosos, per favor, i sortir 
una mica del despatxet”, va de-
manar Caballol. 
En canvi, la candidata del PDe-
CAT a la presidència de la Ge-
neralitat, Àngels Chacón, va  
assenyalar que la proposta de 
Salut per ampliar l’Hospital 
de Tortosa Verge de la Cinta 
(HTVC) no hauria de ser un 
“motiu de campanya electoral”. 
“És molt perillós fer segons 
quines proclames en campan-
ya electoral, si després no es 
compleixen”, va advertir. “El 
territori què ha demanat? Què 
ha consensuat? Per què s’ha 
decidit o no s’ha decidit una o 
altra opció”, va preguntar-se 
Chacón, sense concretar si el 
PDeCAT apostarà per un nou 
hospital o per la renovació de 
l’actual Verge de la Cinta. Tam-

bé caldrà veure quina és la po-
sició de Junts durant la propera 
campanya electoral. 
En canvi, tant Movem, la CUP 
com Ciutadans sí que han rei-
vindicat la construcció d’un 
nou hospital a les Terres de 
l’Ebre. Per la seua banda, ERC 
ha estat la única formació que 
ha fet una defensa aferrisssada 
de la proposta de Salut. El més 
contunent ha estat el diputat re-
publicà Lluís Salvadó, número 2 
d’ERC per Tarragona. Però 
també el president del Consell 
Comarcal del Baix Ebre, Xavier 
Faura, qui fins i tot ha  condicio-
nat la seua carrera política a 
l’execució del projecte. 

Gustau Moreno
TORTOSA

La roda de premsa del PSC-Units per Avançar. // C21.

ELECCIONS 14-F

Xavier Faura va defensar el 16 
de desembre la proposta del De-
partament de Salut per ampliar 
i reformar l’Hospital de Tortosa 
Verge de la Cinta, fins al punt 
que hi condiciona la seua carre-
ra política. Durant una entrevis-
ta a Canal 21 Ebre, el president 
del Consell Comarcal del Baix 
Ebre i portaveu d’ERC-Tortosa 
Sí va remarcar que mai fins ara 
s’havia anunciat una inversió de 

46 milions d’euros a Tortosa, i 
va dir que empenya el seu com-
promís polític a la realització de 
les obres en un termini de cinc 
anys. “Sé que sona a frustració, 
no tindre un hospital nou. Però 
hem de ser realistes, possibilis-
tes. I en estos moments, el que 
ens convé és donar la benvingu-
da a n’estos 46 milions d’euros, 
que ens solventaran les neces-
sitats per a tots”, va remarcar. 
Faura va explicar que alguns li 
diuen que aposta “excessiva-
ment” per l’ampliació de l’hos-
pital actual. “A l’ampliació del 

Verge de la Cinta hi empenyo 
el meu compromís polític. Es 
farà”, va garantir Faura.
El republicà també va afirmar 
que l’ampliació de l’hospital 
serà una obra que satisfarà les 
necessitats per als propers 20 
anys, i que es farà “sí o sí”, en el 
cas que ERC forme part del fu-
tur govern de la Generalitat. 

‘L’ampliació de l’hospital es farà sí o sí, amb ERC’
G.M.
TORTOSA

L’entrevista de Xavier Faura a Canal 21 Ebre.// C21.
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Jordan (Movem), cap de llista dels comuns
 L’alcalde de Gandesa, Carles Luz, serà el

segon del PDeCAT a la demarcació de Tarragona
 El rapitenc Lluís Salvadó, número 2 d’ERC: 

‘Ens deixarem la pell per guanyar les eleccions’

De mica en mica es van con-
figurant les candidatures per 
a les eleccions del 14-F, amb 
presència ebrenca a les llistes 
dels partits per la demarcació 
de Tarragona. De moment, el 
tortosí Jordi Jordan i l’ampos-
tí Toni Obalat són els únics 
ebrencs que seran caps de 
llista. Jordan serà el número 
1  de Catalunya en Comú a la 
demarcació, mentre que Oba-
lat serà el candidat de Demò-
crates, després d’haver-se im-
posat amb el 62% dels vots en 
un procés de primàries obertes 
a la ciutadania. Obalat aposta 
per recuperar la via unilateral 
i declarar la independència, i 
també  per fer “un 1 d’Octubre 
pel Delta, perquè no ens po-
dem deixar xafar”. 
Per altra part, la llista liderada 
per Jordan va aconseguir els 
avals necessaris de l’assemblea 
tarragonina de Catalunya en 
Comú, després que el consell 
regional de Movem va ratificar 
l’aliança per al 14-F. Jordan va 
afirmar que esta aliança era 
“una molt bona notícia per a 
tota la gent de Movem Terres 
de l’Ebre”, per fer arribar totes 
les problemàtiques del territori 
directament al Parlament. Se-
gons Jordan, a partir d’ara tre-
ballaran per “iniciar una nova 
etapa política a Catalunya, 
que és totalment necessària”, 
tot reforçant la sanitat amb 
l’aposta d’un Pacte Nacional 
per la Salut, la reconstrucció 
econòmica de Catalunya arran 

de la pandèmia, i la resolució 
del conflicte català “a través 
del diàleg i la negociació, re-
coneixement que a Catalunya 
hi ha un problema polític i que 
s’ha de resoldre políticament 
amb la resta de l’Estat”.
D’altra banda, els associats del 
PDeCAT van avalar l’alcalde 
de Gandesa, Carles Luz, com  a 
candidat ebrenc el 14-F. D’es-
ta manera, Luz acompanyarà 
el reusenc Marc Arza com a 
número 2, en una llista amb 
forta presència del món mu-
nicipal. El gandesà va explicar 
que es presenta “per defensar 
les Terres de l’Ebre, i ser la veu 
del món rural”. Luz va dir que 
treballarà per “reivindicar i re-
vertir les  mancances que les 
Terres de l’Ebre han sofert els 
darrers anys, tant en  infraes-
tructures com en desavantat-
ge d’altres zones del país”. A 
més, va detallar que durant la 
campanya presentarà tots els 
reptes que tenen les Terres de  
l’Ebre i les propostes del PDe-
CAT per fer-hi front.
També ocuparà el número 2, 
però a Esquerra Republicana, 
l’actual diputat Lluís Salvadó. 
“Ens deixarem la pell per 
guanyar les eleccions”, va dir el 
rapitenc, qui va asssegurar que 
tenen l’objectiu de repetir la 
victòria a l’Ebre del 2017, i de 
ser també primera força a la 
resta de la demarcació i el con-
junt del país.  “Si Esquerra no 
guanya, no guanyarà l’indepen-
dentisme, i si Esquerra no lide-
ra, no guanyarà el republica-
nisme”, va dir Salvadó durant 
la presentació de la llista, que 
encapçala Raquel Sans. 

Gustau Moreno
TORTOSA

El portaveu de Movem Terres de l’Ebre, Jordi Jordan. // JOAQUIM DOMINGO.

ELECCIONS 14-F

 POLÍTICA

Mònica Sales guanya les primàries a Junts
La jesusenca Mònica Sales, actual diputa-
da de Junts per Catalunya, va ser la candi-
data ebrenca més votada a les primàries 
del nou partit de Carles Puigdemont. Els 
afiliats i afiliades de Junts van votar els 
candidats i candidates a ocupar els princi-
pals llocs de les llistes del proper 14-F. En 
esta segona fase de les primàries, després 
de designar Laura Borràs per ser candida-
ta a la presidència de la Generalitat, els 
noms més votats van ser Joan Canadell a 
Barcelona; Gemma Geis a Girona, Ramon 

Tremosa a Lleida, i Albert Batet a Tarra-
gona. En concret, els tres candidats més 
votats per a la circumscripció de Tarrago-
na van ser Albert Batet (207 vots - 47,36 
%), Mònica Sales (123 vots - 28,14 %) i Eu-
sebi Campdepadrós (113 vots - 25,85 %). A 
la demarcació de Tarragona, amb un cens 
de 565 persones, van participar-hi 437 afi-
liats i afiliades (77,34%). A Tarragona hi 
havia un total de 16 candidats. A més de 
Sales també n’hi havia dos ebrencs més, 
Irene Negre i Rai López.  G.M.
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La CUP aposta per Júlia Urgell per al 3

La fatarellenca Júlia Urge-
ll serà la candidata ebrenca 
de la CUP a la llista per la de-
marcació de Tarragona, per a 
les eleccions del 14 de febrer. 
Una candidatura que estarà 
encapçalada per Laia Estrada 
i Edgar Fernández. El número 
tres l’ocuparà Urgell, que en 
els darrers mesos ha actuat de 
portaveu de l’Ateneu Popular 
La Pastora, pel seu activisme 

en contra de la massificació 
eòlica a la Terra Alta.
De fet, Urgell també ha estat 
també vinculada amb altres 
col·lectius i moviments socials, 
com la Plataforma en Defensa 
de l’Ebre (PDE) i Jóvens de les 
Terres de l’Ebre,  així com als 
inicis de l’Assemblea Nacio-
nal Catalana (ANC) a la Terra 
Alta i al Comitè de Defensa de 
la República (CDR). Per tant, 
molt lligada a l’Esquerra  Inde-
pendentista, Urgell ha militat 
en Arran i també va contribuir 
en la creació de l’Ateneu Popu-

lar La Pastora a la Terra Alta.
Segons va destacar la CUP en 
un comunicat, Júlia Urgell és 
un exemple de la diàspora de la 
joventut ebrenca que  ha de 
marxar a fora del territori per a 
estudiar o a treballar, i que te-
nen moltes dificultats per tor-
nar a l’Ebre. Però fa un any va 
decidir tornar a la Fatarella, tot 
reivindicant activament políti-
ques i formes de gestionar el 
territori que puguen revertir el  
despoblament, i per garantir 
una vida digna i amb igualtat 
d’oportunitats al territori.  

El PSC ha denunciat que 
més de 500 persones grans 
estan en llista d’espera per 
accedir una a plaça pública 
de residència a les Terres de 
l’Ebre. El primer secretari 
del PSC a l’Ebre, Manel de 
la Vega, també va assenyalar 
que més de 6.000 persones 
estan esperant que es re-
solgui la seva sol·licitud de 
prestació per dependència, 
amb expedients que s’allar-
guen fins a un any. De la Vega 
va qualificar aquesta situació 
“d’intolerable”,  i va dema-
nar a la Generalitat que im-
plementi un pla de xoc per 
reduir aquestes xifres, una 
acció que els socialistes vo-
len tirar endavant si el PSC 
guanya les eleccions del 14 
de febrer i forma govern.
De la mateixa manera, De 
la Vega va denunciar que 
la Generalitat ha oblidat 
els aturats de les Terres de 
l’Ebre, així com les mesures 
i accions per afavorir la seva 
inserció al mercat laboral. 
El primer secretari del PSC 
ebrenc va dir que només 18 
tècnics del Servei d’0cupa-
ció de Catalunya s’encarre-
guen de treballar per la in-
serció laborals dels aturats, 
el que representa un tècnic 
per 600 persones, quan les 
recomanacions de l’Organit-

zació Internacional del Tre-
ball apunten a un tècnic per 
80 persones. De la Vega tam-
bé va denunciar que la Terra 
Alta i la Ribera d’Ebre no 
tenen cap unitat d’inserció 
laboral. Per la seva part, la 
secretària d’Indústria, Tre-
ball i Sistema de Pensions de 
la Federació de l’Ebre, Maria 
Beltran, va afirmar que el 
govern català és “incapaç de 
dialogar” i actua de manera 
“unilateral”.
D’altra banda, el PSC de les 
Terres de l’Ebre aposta per 
destinar part dels fons eu-
ropeus per a la recuperació 
econòmica a fer de l’estació 
de trens l’Aldea una estació 
intermodal. La secretària 
d’Infraestructures, Territori 
i Turisme de la Federació del 
PSC a l’Ebre, Rosa Anglès, 
va remarcar que l’estació de 
mercaderies seria una gran 
oportunitat per la recupera-
ció econòmica de l’Ebre.
Tot i que les competències 
recauen en el govern central, 
el PSC de l’Ebre, va matisar 
que és imprescindible la im-
plicació de la Generalitat. En 
aquest sentit, els socialistes 
han mostrat el seu compro-
mís en tirar endavant el pro-
jecte si formen govern a Ca-
talunya, després de les 
eleccions de febrer.   C.B.

El PSC denuncia la 
llista d’espera a les 
residències de l’Ebre

G.M.
LA FATARELLA

 L’activista contra la massificació eòlica a la
Terra Alta serà la candidata ebrenca dels cupaires 

 També ha estat vinculada a la PDE i Jóvens, 
així com a l’ANC, el CDR de la Terra Alta i Arran

Júlia Urgell, en una imatge d’arxiu. // CEDIDA.

 POLÍTICA 
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El 20 de novembre passat, tot 
coincidint amb la mort del dic-
tador Francisco Franco, va co-
mençar el compte enrere per 
retirar el monument franquista 
del riu Ebre a Tortosa.   Així va 
anunciar-ho el vicepresident 
de la Generalitat, Pere Ara-
gonès, i la consellera de Justí-
cia, Ester Capella, en un acte a 
la mateixa llera del riu. Cape-
lla va remarcar que davant la 
incompareixença” de l’Estat 
espanyol, a qui va acusar de 
“renegar” de la propietat del 
monument, la Generalitat sí 
que el retirarà durant l’estiu 
del 2021 per “responsabilitat, 
dignitat i respecte a les vícti-
mes del franquisme”.
Justícia ja ha sol·licitat la lli-
cència d’obres a l’Ajuntament 
de Tortosa, s’ha demanat el 
permís a la Confederació Hi-
drogràfica de l’Ebre per poder 
actuar a la llera del riu, i s’han 
licitat els treballs d’un estudi 
geotècnic per consolidar la pla-
tja de Ferreries, on s’instal·larà 
una grua de grans dimensions. 
El vicepresident del Govern, 
Pere Aragonés, va demanar a 
l’Estat espanyol que no dificul-
ti l’acció de la Generalitat per 

retirar el monument.
Durant el seu discurs, l’alcal-
dessa de Tortosa, Meritxell 
Roigé,  va dir que, més enllà del 
seu origen, per molts ciutadans 
el monument “forma part de 
la ciutat”, i que moltes gene-
racions han crescut amb “indi-
ferència” al seu voltant. Roigé 
va fer una crida al respecte i va 
demanar evitar “cap confron-
tació entre la ciutadania”.
Per la seva banda, la Comissió 
per la Retirada dels Símbols 
Franquistes valorava l’anunci 
com un triomf de la societat 
civil, després d’anys de “nul·la 
voluntat política” per treure el 
monument. La seva portaveu, 
Ester Baiges, va celebrar el can-
vi de mirada d’administracions 
públiques i partits polítics, i 
va reclamar que la “coordina-
ció i complicitat” mostrada es 
mantingués fins a culminar el 
procés de retirada del monu-
ment, després d’anys de lluita 
persistent de moltes persones i 
de col·lectius socials.
En canvi, l’entitat Tortosins 
pel Monument, que durant la 
consulta ciutadana del 2016 
va defensar el manteniment i 
la reinterpretació del monu-
ment de la Batalla de l’Ebre, 
va sol·licitar la seua declaració 
com a Bé Cultura d’Interès Na-
cional (BCIN), en la categoria 

de monument històric, per tal 
de de protegir-lo de forma in-
tegral. En paral·lel, l’anunci de 
desmantellament del monu-
ment franquista del riu Ebre va 
portar un grup de ciutadans de 
Tortosa a donar el pas de de-
fensar públicament la necessi-
tat de mantenir-lo i de reinter-
pretar-lo. El Col·lectiu per a la 
reinterpretació del monument 
de la Batalla de l’Ebre (Co-

rembe) defensa que el polèmic 
monòlit pot ser reinterpretat 
per explicar pedagògicament 
el franquisme, com una “opor-
tunitat per no oblidar les cica-
trius del passat”.
D’altra banda, el ple ordinari 
de l’Ajuntament de Tortosa del 
mes de desembre va aprovar 
una moció de Movem Tortosa i 
ERC-Tortosa Sí que demanava 
impulsar la construcció d’una 

passarel·la a la pilastra del mo-
nument que quedarà buida al 
mig del riu Ebre. Només el re-
gidor de Ciutadans va votar-hi 
en contra, mentre que el regi-
dor de la CUP va abstenir-se. 

El vicepresident Aragonès i la consellera Capella, amb l’alcaldessa de Tortosa. // CEDIDA.
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Llum verd per retirar el monument 
 Justícia ja ha sol·licitat la llicència d’obres i els 

permisos per fer els treballs durant l’estiu del 2021
 La Comissió per la Retirada dels Símbols 

Franquistes celebra el triomf de la societat civil

Cinta Bonet
TORTOSA

EL MÉS DESTACAT DEL 2020

El Col·lectiu per la Reinter-
pretació del Monument a la 
Batalla de l’Ebre (Corembe) 
prepara noves accions per 
evitar la retirada del monòlit 
franquista, a més de la reco-
llida de signatures que ha im-
pulsat per donar compliment 
al mandat de la consulta ciu-
tadana del 2016. La portaveu 
Consol Cordero va explicar 
que busquen més suport de 
la ciutadania, per establir “un 
espai de reflexió i de diàleg” 
a Tortosa sobre la restitució 

de la memòria històrica a tra-
vés del patrimoni. “I que hi 
hage realment una participa-
ció de memòria històrica”, va 
dir Cordero: “Almenys, que es 
puga crear aquest diàleg aquí 
a Tortosa, i que es puga treba-
llar la memòria històrica des 
de totes les vessants, aprofi-
tant que tenim els elements 
visibles”. 
Durant una entrevista a Canal 
21 Ebre, l’historiador Albert 
Curto també va explicar els 
motius que els han fet sortir 
ara a la llum pública, un cop 
que el Departament de Justí-
cia ha anunciat la retirada del 
monument franquista de Tor-

tosa a partir de l’estiu del 2021. 
Segons Curto, fins ara no calia 
demanar la reinterpretació 
del monument perquè l’Ajun-
tament així s’hi havia com-
promès. “No calia crear res 
perquè en principi ja estava 
clar. La sorpresa ha estat veu-
re que no estava clar, sinó el 
contrari, i que s’anava dirigint 
cap al contrari del que s’havia 
decidit”, va exposar Curto. 
Des del col·lectiu lamenten 
que no s’haja avançat gens en 
la reinterpretació. Cordero va 
dir que confiaven en què s’es-
tava treballant en el projecte, 
i va reclamar la creació d’una 
comissió d’experts per poder 

debatre sobre la reinterpreta-
ció del monument franquista. 
“És que si no es volia fer la 
reinterpretació, no haver fet la 
consulta”, va lamentar Corde-
ro. “Ara això és no respectar la 
voluntat de més de 5.000 per-
sones que van dir que sí. Evi-
dentment, van votar-ne més, 
perquè també hi havia gent 
que estava en contra i que van 
votar, però va sortir el sí”, va 
remarcar la portaveu. Segons 
Cordero, es vol fomentar un 
debat “acadèmic, amb diàleg i 
des del respecte”, per enfortir 
la societat tortosina.
El Corembe aposta per aprofi-
tar el monument d’una mane-

ra pedagògia i didàctica, però 
també turística, per explicar 
in situ el que va representar la 
dictadura. Segons Curto, no hi 
ha dubte que va ser una obra 
d’exaltació franquista, però 
eliminant-lo es corre el risc de 
caure en l’oblit o fins i tot en el 
negacionisme. “Les ciutats 
han de ser un llibre obert que 
ens permetin veure l’evolució 
de la pròpia ciutat”, va con-
cloure l’historiador. 

‘Si no es volia fer la reinterpretació, no haver fet la consulta’

Gustau Moreno
TORTOSA
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Un any de ‘Compromís per Tortosa’ 
 El pacte de govern entre Junts i el PSC ha 

marcat la política del 2020 a la capital ebrenca 
 El relleu sobtat a l’alcaldia de Santa Bàrbara, 

l’altre canvi destacat a la política del territori

En l’àmbit de la política muni-
cipal, l’any començava amb un 
pacte de govern a Tortosa. El 8 
de gener, els tres regidors del 
PSC s’integraven al govern en 
minoria de Junts per Tortosa. 
Es tancava així el pacte de go-
vern “Compromís per Tortosa”. 
L’alcaldessa, Meritxell Roigé, 
va reconèixer que el pacte no 
s’havia fet d’un dia per a l’altre, i 
que tenia  la voluntat de formar 
un govern “més fort” de 10 regi-
dors. I és que, per tenir la majo-
ria absoluta a Tortosa, fan falta 
11 regidors. Però l’alcaldessa va 
assegurar que el PSC era l´úni-
ca formació que havia mostrat 
voluntat d’arribar a acords. De 

fet, setmanes abans, els socia-
listes havien estat els únics en 
donar suport al pressupost per 
al 2020 que Roigé havia pro-
posat al conjunt de l’oposició. 
Finalment, Movem, ERC-Tor-
tosa Sí, Ciutadans i la CUP van 
tombar el pressupost de Roigé, 
però l’oposició va ser incapaç de 
vertebrar un govern alternatiu.
Per la seva part, Enric Roig, 
portaveu del PSC i des d’ales-
hores primer tinent d’alcalde 
i d’Urbanisme, Cultura i Fires, 
va remarcar que aquest era un 
pacte de “lleialtat, fidelitat i mà 
estesa”. Fins unes hores abans 
de tancar el “Compromís per 
Tortosa”, els grups de Movem 
i d’ERC-Tortosa Sí van estar es-
perant una resposta dels socia-
listes a una proposta d’última 
hora per configurar un govern 

alternatiu d’esquerres, que el 
PSC no va contemplar. 
D’altra banda, Alfred Blanch re-
nunciava a l’alcaldia de Santa 
Bàrbara per motius personals. 
El número 2 de la llista de Junts 
per Santa Bàrbara, Antonio 
Ollés, va ser escollit nou alcalde 
en un a porta tancada, sense pú-
blic i aplicant les mesures de 
seguretat entre els regidors per 
la pandèmia del coronavirus. La 
seva elecció va comptar amb sis 
vots a favor, tres abstencions i 
dues absències. Ollés, de Junts, 
va deixar clar que la seva volun-
tat era mantenir el pacte de go-
vern amb ERC. 

Cinta Bonet / Gustau Moreno
TORTOSA

La signatura del pacte ‘Compromís per Tortosa’. // ARXIU.

EL MÉS DESTACAT DEL 2020
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Som Terres de l’Ebre ha decidit concó-
rrer a les eleccions catalanes del 14 de 
febrer. Així va afirmar-ho el coordina-
dor del partit, el rapitenc Pedro Her-
nández, durant una entrevista a Ca-
nal 21 Ebre. Menys d’un any després 
de la integració de Més Ràpita, Som 
Terres de l’Ebre té dos regidors a Am-

posta i dos regidors a Sant Carles de 
la Ràpita, i ara vol fer el salt a la polí-
tica ebrenca amb la seua participació 
als comics del 14-F. Hernández va vo-
ler restar importància al fet que Som 
Terres de l’Ebre siga el nou projecte 
polític dels anteriors membres de Pla-
taforma per Catalunya a Amposta. 

Així, Hernández va assegurar que no 
pregunten la ideologia dels seus 
membres, ara que busquen implan-
tar-se a la resta de municipis de les 
quatre comarques de l’Ebre. Hernán-
dez també va dir que havien rebut 
propostes de dos partits per concórrer 
junts als comicis del 14-F.  G.M.

Som Terres de l’Ebre vol presentar-se el 14-F

Preguntes freqüents
QUE EL VICEPRESIDENT 
presentés un dijous les no-
ves mesures -eufemisme de 
restriccions- a causa de la si-
tuació de la pandèmia, acom-
panyat de la consellera de Pre-
sidència, podríem pensar que 
era motiu del repartiment de 
protagonisme que ha imperat 
durant tota la legislatura al 
Govern, per tal que tant ERC 
com JxC tinguen presència 
mediàtica. Encara que no sé jo 
si com a partit voldria “prin-
gar” presentant unes mesures 
com estes. Però ben pensat, 
potser soc massa desconfiat 
i la compareixença conjunta 
era per facilitar que si un dels 
dos no era capaç d’explicar-se, 
l’altre li done un cop de mà. 
Perquè no em negareu que, 
per entendre les mesures, pot-
ser faria falta un manual.

ACABADA la roda de prem-
sa els programes radiofònics 

s’afanyaven a interpretar les 
novetats, amb dificultats, i rà-
dio i televisió, dijous i diven-
dres, van dedicar força temps 
a resoldre dubtes. Un FAQs en 
tota regla, al qual s’hi sumar el 
de TV3 dissabte.

PER EXEMPLE. Que di-
guen que els bars i restaurants 
només poden oferir esmorzars 
i dinars, en franges limitades, 
vol dir que no puc anar a fer 
un cafè a migdia si no dino? 
I no puc anar a fer un cafè a 
mig matí? Però si vaig a de-
manar-lo i me l’emporto? I si 
el meu bar no fa ni esmorzars 
ni dinars, què se suposa que hi 

puc anar a fer? I si els bars del 
meu poble baixen la persiana, 
els ajudaran com a Alemanya, 
o s’hauran de conformar amb 
les promeses de les ajudes que 
vindran?

EL TEMA MOBILITAT, com 
el tenim? Almenys m’ha que-
dat clar que durant tot el Na-
dal no puc sortir de la comar-
ca. Calla, que potser no és així. 
Perquè diu que podrem sortir 
per visitar familiars i persones 
properes -els famosos “alle-
gados”-, si tenim una habita-
ció d’hotel o una casa rural. 
Perfecte! No podem anar al 
bar de davant de casa a la tar-

da o a mig matí, però podem 
anar d’hotel a l’altra punta de 
país. I podem anar a Andorra 
a comprar sucre, perquè sem-
bla que temporalment l’hem 
annexionat a Catalunya i s’ha 
unit a l’Alt Urgell. La gent de 
la Franja, o natros a l’extrem 
sud, a l’Ebre, ens fotem i no 
podem travessar als Mone-
gros, ni al Matarranya ni als 
Ports, ni al Baix Maestrat. Què 
tindrà Andorra que no tingue 
Fraga, Vall-de-roures, Morella 
o Vinaròs?

DE DINARS de Nadal en fa-
mília no en farem, encara que 
mos deixen ser 10 persones, 
això sí, de la mateixa bombo-
lla. Qui va tenir l’ocurrència 
de la metàfora bombolla deu 
estar satisfeta o satisfet. És 
com allò de les línies verme-
lles, que els polítics ho utilit-
zen sense miraments. Sembla 
que els dies assenyalats el 

sentimentalisme passa per da-
vant de la pandèmia i per això 
passem de 6 a 10 persones per 
casa, i el toc de queda s’ajorna 
unes hores. Alegria!

COM DEIA, un cop més cal 
un especialista per interpretar 
les mesures dictades pel Go-
vern, per entendre-les i per no 
emprenyar-se en veure les se-
ves contradiccions. Perquè 
ens poden dir que és molt difí-
cil gestionar la pandèmia, que 
ho és i no ens ho podem imagi-
nar de com de complicat 
n’arriba a ser. Però no ens po-
den dir que des del mes de 
març no podrien fer-se les co-
ses millor i prendre decisions 
que no generen desconfiança 
en el Govern, si no és que la re-
signació ja els va bé, i esperen 
que de cara a les eleccions del 
14 de febrer, si és que no les 
ajornen, haguem oblidat tant 
de desgavell. 

MANEL ZAERA

INFORMÀTIC I MÚSIC

L’Agenda 2030 com a resposta a la covid-19
LA SITUACIÓ social i econò-
mica derivada de la crisi de 
la covid-19 fa més imprescin-
dible que mai l’Agenda 2030. 
Una Agenda i uns Objectius de 
Desenvolupament Sostenible 
(ODS) que són la brúixola que 
ha de guiar les actuacions de 
les administracions públiques, 
de les empreses, dels treba-
lladors i de les entitats ciuta-
danes per a avançar cap a una 
societat més justa, igualitària, 
solidària i mediambiental-
ment sostenible. 

L’AGENDA és l’estratègia ac-
tual que regeix els programes 
de desenvolupament mun-
dials. Un pla d’acció pel des-
envolupament sostenible a 
través de 17 objectius a favor 
de les persones, el planeta i la 
prosperitat, que té la inten-
ció d’enfortir la pau univer-

sal i l’accés a la justícia. Una 
Agenda de compromisos per 
als propers 15 anys –adoptada 
el 2015 per l’Assemblea Gene-
ral de la ONU– en la que els 
estats membres reconeixen 
que el major desafiament del 
món actual és l’eradicació de 
la pobresa i afirmen que sense 
aconseguir-la no pot haver-hi 
desenvolupament sostenible. 
En aquest sentit, els estats 
s’han compromès a actuar en 
les esferes econòmica, social 
i ambiental; i a mobilitzar els 
mitjans i recursos necessa-
ris per dur a terme els ODS. 

Paraules grandiloqüents i 
bons propòsits que caldrà 
concretar per aconseguir la 
seguretat alimentària, garan-
tir una vida sana i una edu-
cació de qualitat, aconseguir 
la igualtat de gènere, assegu-
rar l’accés a l’aigua i l’ener-
gia, promoure el creixement 
econòmic sostingut i adoptar 
mesures urgents contra el 
canvi climàtic. Punts impres-
cindibles de l’Agenda en la 
lluita contra les desigualtats, 
la insostenibilitat ambiental 
i la pobresa, des del respecte 
als Drets Humans.  

UN NOU FULL de ruta en 
l’organització política inter-
nacional actual que es basa 
en una lògica de poder poli-
cèntrica, multinivell i mul-
tiespacial, per aconseguir el 
creixement inclusiu i sus-
tentable durant els propers 
anys, mitjançant la cogestió 
i cooperació entre actors pú-
blics i privats, i la participa-
ció de la societat civil global. 
En aquest sentit, els ODS són 
un exemple de Governança 
Global en la que, un cop més, 
apareix l’esfera privada com 
a part imprescindible per al 
desenvolupament a través 
de la Responsabilitat Social 
Corporativa (RSC). No obs-
tant, aquesta RSC no pot 
servir com a Greenwashing 
–rentat d’imatge verd– ni 
per a devaluar la reglamenta-
ció dels estàndards laborals, 

ambientals i socials. Una si-
tuació complexa a la que se 
li suma que els compromisos 
que adopten els Estats en 
el marc de l’Agenda no són 
d’obligat compliment, sinó 
de caràcter voluntari, i no 
hi ha una concreció quant a 
com exercir el control polític 
del seu compliment.  

EL NOU FULL de ruta dels 
ODS posa al centre de l’agen-
da global que, per a garantir 
la vida i els drets de les per-
sones i del planeta, és neces-
sari un canvi de model cap a 
un de sostenible. Una qüestió 
cabdal, que no pot quedar en 
mera retòrica sinó que ha de 
situar-se en el primer pla de 
l’agenda global de recons-
trucció posterior a la pandè-
mia de la covid-19.  

JESÚS GELLIDA

POLITÒLEG 

I INVESTIGADOR SOCIAL
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EL 75% de la població de 
la demarcació de Tarrago-
na tindrà accés a la xa xar-
xa de fibra òptica de la Ge-
neralitat al llarg del 2022. 
Així ho fixa el conveni pel 
desplegament al Camp de 
Tarragona, les Terres de 

l’Ebre i el Baix Penedès per 
al període 2021-2022, tot 
aprofitant la xarxa viària 
de la Diputació, que van 
signar el conseller Jordi 
Puigneró i la presidenta 
de la Diputació de Tarra-
gona, Noemí Llauradó.  
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EDITORIAL

El malestar de bars i restaurants 
EL SECTOR DE LA RESTAURACIÓ de les Terres de 
l’Ebre ha acabat sortint al carrer, amb força impotència 
i un crit de desesperació, per protestar contra les no-
ves restriccions aprovades pel govern de la Generalitat. 
Els bars i els restaurants, com ja havia passat durant 
la primera onada de la pandèmia, han tornat a pagar 
els plats trencats de la crisi del coronavirus. Si ja els 
havien perjudicat les mesures dictades durant el confi-
nament de la primavera, després, amb la segona onada 

de la pandèmia, també havien estat molt castigats per 
la reducció de la mobilitat i de la interacció social que 
va haver-hi durant la tardor. I ara, després del pont del 
desembre, l’estocada final han estat les mesures apro-
vades per frenar l’expansió de la pandèmia durant la 
campanya de Nadal i Reis. Unes restriccions, sobretot 
de tipus horari, que pretenien ser assenyades i ponde-
rades, però que el sector de l’hostaleria ha rebut com 
una agressió als seus interessos. Se senten asfixiats.

Només així s’entèn la reacció irada dels restauradors 
que, tant el 18 com el 21 de desembre passat, van pro-
testar davant de la Delegació del Govern a les Terres de 
l’Ebre, tot abocant les deixalles dels seus negocis da-
vant de l’edifici del carrer Montcada. Molts tenien els 
congeladors plens de menjar per als menús de Nadal, i 
moltes reserves fetes, que ara hauran de cancel·lar. I 
sense ingressos i sense ajuts efectius, no es poden pa-
gar nònines ni els crèdits, l’únic que els ofereixen. 

La desintegració del règim del 78
JOSÉ MARÍA AZNAR, el 
president del govern que 
“hablaba el catalán en la in-
timidad”, ja pel llunyà 1979, 
va ser premonitori sobre la 
Constitució. En un article 
publicat a “La Nueva Rioja”, 
per raons d’ascendència en-
clavades en el passat, va afir-
mar que la Constitució por-
taria problemes. I resultava 
natural per ell i pels que, en 
temps de Franco i en les èpo-
ques anteriors, havien viscut 
de les rendes que rebien d’un 
Estat autocràtic i senyorial, 
que no acceptessin les noves 
regles de joc. Per ells resulta-
va un canvi massa gran, això 
de conviure lliurement amb 
aquells que havien massacrat 
després de guanyar una gue-
rra conseqüència d’un cop 
d’estat. 

ES REPARTIEN llibertats 
a tots, sobre els articles des-
crits a la Constitució, i pels 
guanyadors no resultava fàcil 
donar renda solta als perde-
dors. En canvi, els vençuts hi 
vam votar a favor i vam fer 
campanya perquè s’aprovés 
amb el màxim de vots possi-
bles. Uns ho veien d’una for-
ma i els catalans –on es va vo-
tar més que a qualsevol altre 
racó de les Espanyes- se’ns 
aclaririen els ulls després 
d’anys de tanta foscor. Però, 

en aquell moment donàrem 
una total confiança a Miquel 
Roca i Solé-Tura, sense tenir 
en compte que els negocia-
dors de l’altra part compta-
ven amb l’assessorament i 
l’experiència dels càrrecs de 
la Funció Pública i alguns, 
fins i tot, havien estat minis-
tres de Franco. 

I AVUI TENIM dues parts 
confrontades per la Constitu-
ció. Aquells que no anaren a 
votar o votaren en contra, ara 
en son els grans defensors. 
Els que la vam votar amb els 
ulls tancats, creient que tots 
seríem iguals davant la Car-
ta Magna, avui creiem que 
s’hauria de renovar. La vida 
ens fa veure moltes coses no-
ves, cada dia que passa. Lògi-
cament, les circumstàncies, 
els moments i les comunica-
cions no tenien res a veure al 
que vivim actualment. A paï-
sos on la democràcia havia 
estat la base de la seva políti-
ca, la seva constitució, potser 
s’hauran de canviar alguns 
aspectes, però els drets de 

l’home i la igualtat entre els 
ciutadans sempre restaran 
com a base de la seva essèn-
cia. A Espanya és diferent; 
se sortia d’una dictadura on 
hagueren assassinats, enri-
quiments il·lícits, presons, 
exiliats i repressions conti-
nuades pels que no pensaven 
com els que manaven. Eren 
nascuts en temps del feixis-
me i del nazisme, seguint la 
seva manera de pensar i de 
fer, que tantes calamitats 
causaren a Espanya per la 
guerra civil i al món pels 
combat contra la democràcia. 
Milions de morts per causa 
d’aquesta pràctica de “nacio-
nal-sindicalista feixista”. 

A ESPANYA no es va can-
viar, com a Alemanya en cau-
re Hitler, on es van demanar 
responsabilitats als que ha-
vien col·laborat amb malife-
tes. Els assassins, repressors 
i corruptors del franquisme; 
jutges, policies, funcionaris, 
militars i polítics, continua-
ren tots als seus llocs i se-
guiren ascendint en els seus 

càrrecs. Alguns, com policies 
condecorats com el repressor 
a la caserna de la Via Laieta-
na, pare de la presidenta de 
Ciudadanos, que ara repar-
tirà volums de la Constitució 
als ajuntaments indepen-
dentistes. Que, per cert, són 
gairebé 900 de els 945 de tot 
Catalunya. 

LA DRETA espanyola, ara re-
partida en tres faccions, Vox, 
PP i Ciutadans, que a Cata-
lunya tots tres estan situats 
gairebé a l’extrema dreta, a 
Espanya se’ls podria cata-
logar d’ultra dreta, molt de 
dretes i dreta. I aquesta gent, 
que desitjaven que res can-
viés i tot quedés igual, avui, 
com els escrits al paper, si 
cal se’ls emporta el vent, la 
defensen a ultrança i no vo-
len rectificar-ne ni una sola 
coma. I vet aquí que fa dos 
anys s’havien de canviar els 
membres de Poder Judicial 
i allí segueixen, perquè els 
van nomenar ells, defensen la 
seva ideologia i, per tant, no 
deixen renovar-los. Viva la 
Pepa, senyors que defenseu 
la Constitució!

LA DRETA s’ha revolucio-
nat. Militars retirats volen 
afusellar 26 milions d’espan-
yols, a la plaça de Sant Jau-
me es manifesten 200 ener-

gúmens precedits per una 
bandera nazi, el rei emèrit 
vol regularitzar part dels di-
ners que ha malversat sense 
haver-los declarat, i la pre-
sidenta de Madrid s’erigeix 
com icona i avala els militars 
que, com el 1936, van destruir 
la democràcia, i van causar 
dos milions de morts. I men-
tre, el Tribunal Suprem, per 
represàlia i escarment, elimi-
na el tercer grau dels polítics 
catalans culpats de convocar 
un referèndum.

O CADA PART torna al solc 
de la responsabilitat, amb 
diàleg i tracte equànime per 
tots igual, o el règim del 78 
pot acabar-se per desinte-
grar. Les principals cadenes i 
mitjans de comunicació ale-
manys ja ho adverteixen. 
L’escàndol espanyol s’enfila a 
un carreró sense sortida. 
Mentre Europa ho denuncia, 
els periòdics madrilenys, 
igual els de dreta com els 
d’esquerra, ho amaguen. I el 
govern d’esquerres acovar-
dits per tanta prepotència ex-
tremada, reaccionen tard i 
malament. Quina trista reali-
tat quan prefereixen repren-
dre als adversaris tractats 
com a enemics tornant a sen-
tir-se guanyadors amb esten-
dards nazis defensant idees 
caduques! 

ANTON MONNER 

CRONISTA DE GANDESA

 OPINIÓ 
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Un cabal econòmic per a l’Ebre català
EL CABAL ecològic es de-
fineix com aquell que evita 
tant l’excés com la falta d’ai-
gua per no posar en perill un 
ecosistema. El meu professor 
de l’assignatura de “Gestió de 
sistemes naturals” a la Univer-
sitat de Lleida, Antoni Palau, 
defensava que el concepte de 
cabal ecològic era poc acu-
rat. En la seva opinió, el cabal 
ecològic era el cabal natural 
del riu lliurat de qualsevol in-
tervenció humana. D’aquesta 
manera, el cabal aniria lligat 
a la pluviometria i presenta-
ria cicles d’excés i de manca 
d’aigua en funció del règim 
hídric de cada regió. Es gene-
raria així l’ecosistema natural 
d’aquell territori, inclosos mo-
ments crítics i amenaces per a 
les espècies que l’habitessin. 
Una altra cosa és que aquesta 
situació sigui la més desitjable 
des del nostre punt de vista.

EL CONCEPTE natural és, 
de fet, un concepte prou am-
bigu en l’ús que moltes vega-

des li donem. Per què és més 
natural un camp de vinya que 
una central d’energia solar? 
L’expansió de l’agricultura va 
suposar la primera alteració 
a gran escala del paisatge que 
havia existit abans de que la 
Humanitat es fes sedentària. 
Per tant, com en moltes altres 
coses, és millor no sacralit-
zar idees que, quan rasques 
una mica, resulta que no són 
gaire consistents. Sol ser més 
interessant el debat de fons 
que l’assignació d’etiquetes i 
la mandra de pensament que 
porten associades.

AQUEST RETORN a la Uni-
versitat me l’ha provocat la 
lectura d’una notícia i una 
entrevista a la Marfanta. La 

primera feia referència a la 
partida aprovada per la Gene-
ralitat de Catalunya per a que 
l’IDECE pugui continuar amb 
la seva tasca de manteniment 
de la via navegable de l’Ebre. I 
la segona ha estat l’entrevista 
a Josep Juan Segarra relativa 
a la necessitat de permetre la 
baixada de sediments pel riu 
des dels pantans de Mequi-
nensa i Riba-roja coincidint 
amb els episodis de pluja. Dos 
processos que, en la meva opi-
nió, són necessaris però alho-
ra treballen l’un contra l’altre.

PODRÍEM DIR que el des-
cens de sediments pel riu 
forma part de les condicions 
que hauria de complir el ca-
bal ecològic de l’Ebre per a no 

posar en perill els ecosistemes 
de les zones humides, dels 
boscos de ribera i del Delta de 
l’Ebre. Un punt, el darrer, so-
bre el que també hi ha molta 
discussió. Perquè el Delta ha 
canviat constantment al llarg 
de la història, ha crescut i ha 
minvat degut tant a fenòmens 
naturals com, encara més, 
per l’acció humana. La des-
forestació dels boscos el va 
fer créixer, per l’erosió que va 
provocar; i els pantans li es-
tan fent perdre superfície, per 
la retenció de sediments que 
alentirien el seu enfonsament.

PER AIXÒ m’agrada més 
parlar d’un concepte de cabal 
econòmic en un sentit inclu-
siu i dinàmic, que mai no serà 
perfecte. Que permeti l’exis-
tència dels ecosistemes tal i 
com els coneixem. O tal i com 
els volem. Tot i que no ens po-
dem obsessionar en fossilitzar 
la realitat d’un present que 
mai ha estat intemporal. I que 
tingui en compte les condi-

cions de vida de la població 
humana i la seva economia. 
En aquest doble sentit cal pre-
servar el Delta i la resta de zo-
nes naturals protegides al 
llarg del seu recorregut. Pot-
ser la més coneguda és la re-
serva natural de Sebes, que és 
tan natural com la presa de 
Flix que la va originar, però 
que no per això deixa d’acollir 
grans valors ecològics. Grà-
cies també a la feina, sigui dit 
de pas, de persones com el 
Pere Josep Jiménez. I cal po-
tenciar altres activitats econò-
miques que són importants 
pel territori com ara la nave-
gació turística. Una opció de 
diversificació de l’economia 
que troba moltes dificultats 
per la manca de regulació del 
cabal del riu en funció dels 
seus requisits. Al cap i a la fi, 
economia i ecologia són con-
ceptes molt propers i no pas 
contraris, com de vegades po-
dria semblar. Compatibilit-
zar-los és la principal tasca 
d’una reserva de la Biosfera. 

JOSEP FRANCESC 

MORAGREGA FONT

Preguntin-l’hi al Síndic
DESPRÉS de la jornada “La 
participació dels municipis 
en la lluita contra la segrega-
ció escolar”, dins del “Pacte 
contra la segregació escolar a 
Catalunya”, impulsat pel Sín-
dic, ens preguntem: què és la 
segregació escolar? Són els 
desequilibris que hi ha entre 
centres escolars en la compo-
sició social de l’alumnat. I és 
important lluitar-hi en contra 
perquè suposa una vulneració 
del dret a l’educació en igual-
tat d’oportunitats.

AQUEST PACTE compta 
amb l’adhesió de més d’un 
centenar d’ajuntaments de 
municipis de més de 10.000 
habitants, i el de Tortosa n’és 
un. Amb aquesta adhesió s’ad-
quireix el compromís a contri-
buir a l’aplicació de les mesu-
res contingudes en el Pacte, i 
dins de les mesures previstes 
hi trobem en múltiples llocs 
la implicació de les OME en el 
procés d’escolarització.

PERÒ, QUÈ és una OME? 
OME són les sigles d’oficina 
municipal d’escolarització i 
es tracta d’un instrument de 
col·laboració entre l’Ajunta-

ment i el Departament d’Edu-
cació en el procés d’escolarit-
zació de l’alumnat als centres 
docents finançats amb fons 
públics a l’educació infantil, 
primària i secundària obliga-
tòria. I la finalitat que té, fona-
mentalment, és orientar i in-
formar les famílies sobre tota 
l’oferta educativa al municipi i 
així poder reforçar els centres 
amb una feble demanda per 
part de les famílies per com-
batre els prejudicis existents, 
si n’hi ha.

I DE LES CONCLUSIONS de 
la jornada se n’extreu el mateix, 
es fa palesa la importància en 
la gestió del procés d’admissió 
d’alumnat a través de les OME 
per part dels ajuntaments, i es 
va considerar com a preocu-
pant que amb un alt nivell de 
segregació escolar al municipi, 
com és el cas de Tortosa, no es 
disposi d’aquests mecanismes.

PERÒ SI volem veure de qui-
nes xifres parlem a Tortosa, 
al maig el Síndic va publicar 
l’”Informe dels centres edu-
catius d’elevada complexitat 
davant la crisi derivada de la 
covid-19”. En aquest informe, 
amb dades del curs 2018-2019, 
hi trobem un parell d’indi-
cadors que mesuren el nivell 
d’equitat entre centres escolars 
dins dels municipis de més de 
10.000 habitants, anomenats 
índexs de dissimilitud. En el 
cas de Tortosa els índexs són 
elevats i caldria destacar un 
parell de xifres concretes:

SI EN FIXEM en el nivell de 
segregació escolar de l’alumnat 
amb necessitats específiques 
de suport educatiu, a infantil i 
primària l’indicador per a P3 és 
0,74, el que suposa que ocupem 
la posició 19. 19 d’un total de 
132 municipis! I a 1r d’ESO l’ín-
dex és 0,36 i seríem els onzens!

Estem ocupant unes posi-
cions destacades de nivells de 
segregació, 19 i 11 de 132, molt 
i molt preocupant davant 
d’una problemàtica tan greu 
com aquesta.

PERÒ SI SEGUIM buscant 
dades, segons la Fundació 
Bofill, Tortosa es troba la-
mentablement dins dels 30 
municipis amb alta segrega-
ció escolar que no disposen 
d’OME. I cap d’aquests mu-
nicipis té la magnitud de Tor-
tosa. A més, tots els municipis 
amb èxit en la lluita contra la 
segregació tenen OME. Hi ha 
ajuntaments que davant de 
situacions semblants ja por-
ten temps treballant-hi. Per 
exemple Manresa, on  l’any 
2017 es va crear una comis-
sió d’estudi de la situació de 
segregació escolar. I fruit 
d’aquesta comissió, al darrer 
juny es van presentar les con-
clusions amb una sèrie de pro-
postes, on n’hi ha d’adreçades 
entre altres a l’Ajuntament. 
Aquest seria un bon exemple 
a seguir per Tortosa.

PER TOTS aquests mo-
tius, junt amb el fet que des 

d’ERC-Tortosa Sí dúiem al 
programa electoral la crea-
ció d’una OME, però també 
perquè cal que des de l’Ajun-
tament es treballi ja per des-
plegar aquesta mesura com 
a dispositiu clau per poder 
orientar les famílies i articular 
estratègies desagregadores, 
especialment en l’actual con-
text de la crisi de la covid-19, 
van fer que al darrer ple mu-
nicipal ordinari presentés-
sim una moció demanant al 
govern municipal l’inici dels 
tràmits per crear una OME al 
municipi de Tortosa, moció 
que fou aprovada.

A MÉS, es preveu que per als 
municipis amb més de 20.000 
habitants aviat sigui obligato-
ri la creació d’una OME. Per 
tant, no cal que esperem que 
ens obliguen, seria bo que ens 
avancem, ara ja fem tard.

LAMENTABLEMENT, hem 
pogut apreciar que els dos 
grups de govern no en veuen 
la necessitat, tot i que ja fa un 
any i mig que van signar el 
Pacte. Per tant, només ens 
queda dir-los-hi una cosa: pre-
guntin-l’hi al Síndic. 

PILAR CABALLÉ

REGIDORA 

D’ERC-TORTOSA SÍ
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La Cultura que vivim! 
Una gran oportunitat per a Tortosa 
EL DISSABTE 19 de desem-
bre, al Vendrell, recollíem 
il·lusionats el testimoni de la 
Capital de la Cultura Catala-
na per al 2021. Tortosa inicia 
així la majoria d’edat de la 
capitalitat de la Cultura Ca-
talana, una edició, la divuite-
na, que sota el lema “la Cul-
tura que vivim!” suposa un 
repte i una oportunitat per 
tal de centrar la mirada del 
país en els trets significatius 
de la nostra ciutat i el nostre 
territori, i per posar en valor 
el nostre patrimoni material 
i immaterial, com ben bé va 
reflexar Cristòfol Despuig en 
els seus Col·loquis quan defi-
nia així Tortosa: “Bon clima, 
bon siti, molt comerci per la 
mar i per lo riu i també per 
la terra, dos ports a la mar, 
e igual distancia a les tres 
principals ciutats de la Co-
rona, i en la mateixa està de 
la de Mallorca; molta còpia 
d’haveries, de sal i de peix 
major, de varietat i abundàn-
cia de fruites, gran longitud i 
latitud de térmens, molta lli-
bertat per sos privilegis”.

AQUESTES qualitats que 
definia perfectament Des-
puig ens han de servir per 
posicionar-nos com a verita-
ble Capital Cultural del sud 
de Catalunya i de tot l’Arc 
Mediterrani. I ho hem de 
fer amb valentia i avançant-
nos, tot posant les nostres 
tradicions i els nostres trets 
distintius a l’avantguarda de 
la cultura, per tornar a ser 
referent i nus de cultures, 
tal i com ho vam ser el 1977 
quan vam acollir el Congrés 
de Cultura Catalana que va 
establir les bases culturals de 
la Catalunya  democràtica.

AQUEST ÉS el repte i 
l’oportunitat que tenim al 
davant. La de desenvolupar 
un veritable projecte de ciu-
tat per a Tortosa, un projecte 
amb el que volem destacar, 
per davant de tot, el rol de 
la ciutadania i els diversos 
col·lectius en l’acció per de-
finir la cultura i les cultures 
que caracteritzen i integren 
Tortosa. Per apropar a to-
thom la Cultura que vivim! I 
especialment, entre els més 
joves. Ells són els nostre fu-

tur i el futur de la Cultura, 
i ells n’han de formar part i 
han de ser els transmissors i 
regeneradors d’aquesta dinà-
mica.

PER AIXÒ estem treballant 
en un gran procés partici-
patiu de tota la ciutat, en el 
que més de 100 persones, en-
tre col·laboradors, experts, 
tècnics, membres d’entitats 
i assessors proposaran, dia-
logaran i definiran aquest 
esdeveniment en diferents 
grups organitzats al voltant 
dels eixos temàtics d’aquesta 
Cultura que vivim i que són: 
la Cultura és Paraula, la Cul-
tura és Memòria, la Cultura 
és Festa, la Cultura és Tre-
ball, la Cultura és Expressió 
Artística, la Cultura és Ex-
pressió Corporal i Musical, 
la Cultura és Creença, la Cul-
tura és Menjar i la Cultura 
és Habitar la Ciutat i l’Espai 
Públic.

LA CIUTADANIA també 
està responent i ens han fet 
arribar les seves aportacions 
a una crida d’idees i propos-
tes que, gràcies a la seva par-
ticipació, han donat lloc a 
85 projectes, al voltant dels 
que anirem treballant, i que 
després desenvoluparem al 
llarg de tot l’any, emmarcats 
segons els diferents eixos 
temàtics.

ELS PRIMERS resultats 
d’aquests treballs ja s’estan 
desenvolupant en aspectes 
com la creació d’un vídeo 
promocional; la cançó him-
ne, que suposarà un projec-
te educatiu i col·lectiu en 
el que participaran corals i 
centres escolars de Tortosa 
i les Terres de l’Ebre; una 
exposició itinerant que, en-
tre altres, es podrà veure al 
maig al Palau Robert de Bar-
celona; l’acte inaugural, que 
haurem d’adaptar a les me-

sures COVID, i que esperem 
poder celebrar al febrer, o la 
presentació de la Ruta dels 7 
Tresors del Patrimoni Cultu-
ral de Tortosa.

A BANDA, es treballa en pro-
jectes creats específicament 
per a la capitalitat cultural, 
com exposicions col·lectives 
i individuals d’artistes del 
territori; la celebració dels 
Col·loquis de la Capital, que 
suposaran 10 jornades en 10 
espais de reflexió al voltant 
dels 10 eixos temàtics; les 
celebracions dels 25 anys del 
Teatre Auditori Felip Pedrell 
i de la Festa del Renaixement 
o dels 15 anys de la Bibliote-
ca Marcel·lí Domingo; una 
exposició sobre la imprem-
ta al segle XVI, en tant en 
quant el tercer llibre imprès 
d’Espanya ho va ser a Tor-
tosa; la commemoració dels 
100 anys de la mort de Fe-
lip Pedrell amb l’estrena de 
l’òpera ‘La Matinada’; l’edi-
ció dels Col·loquis de Des-
puig; la creació d’espectacles 
amb motiu de la capitalitat, o 
l’acte de cloenda, en el que el 
nostre riu tindrà un especial 
protagonisme.

A MÉS, el fet de ser Capital 
de la Cultura Catalana farà 
que a Tortosa puguem acollir 
altres esdeveniments con Re-
cercat, la trobada de la coor-
dinadora de centres de recer-
ca; la subseu del Congrés de 
Jota, juntament amb Falset; 
les Jornades Europees del 
Patrimoni; el fet de ser Ciu-
tat Gegantera de Catalunya 
2021; el festival de bestiari 
festiu i de foc Bestiarium; la 
trobada de la secció filolò-
gica de l’Institut d’Estudis 
Catalans; el 50è festival VOC 
d’Òmnium Cultural; Adifolk, 
una proposta lligada a les 
festes de la Cinta, o el festi-
val Simfònic, amb músics de 
tot Catalunya.

PERÒ la Capitalitat de la 
Cultura implicarà també la 
creació de nous espais cultu-
rals i turístics a la ciutat, com 
ara l’Espai Cota 0 a la plaça 
de la Catedral; la segona fase 
del Passeig de les Cultures: 
un nou Espai d’Art al Museu 
de Tortosa; un mapping de la 
Catedral, o els espais de les 
Tres Cultures i el mausoleu 
romà a l’antic Balneari d’en 
Porcar. Espais que roman-
dran i passaran a ampliar el 
nostre patrimoni històric.

DE FET, ja hem començat, la 
capitalitat s’ha avançat en te-
mes com l’exposició sobre els 
dibuixos preparatoris de Pi-
casso per al ‘Guernica’ que es 
pot veure al Museu de Torto-
sa fins al febrer; la programa-
ció d’arts escèniques i músi-
ca del Teatre Auditori Felip 
Pedrell, que apostarà pels 
creadors tortosins i ebrencs, 
i que comptarà amb la Banda 
i l’Escola Municipal de Mú-
sica i l’Escola Municipal de 
Teatre, i que ja es pot gaudir 
amb la programació de tar-
dor; o espectacles de renom 
d’àmbit cultural català com 
produccions del TNC o de 
la Companyia Nacional de 
Circ; o l’espectacle Teràpia 
Col·lectiva del grup Buhos, 
conjuntament amb Albert 
Pla, creat especialment per a 
que el públic pugui gaudir-lo 
mentre ha d’estar assegut per 
seguretat, i que podrem veu-
re el proper 29 de gener.

PER TAL DE poder donar 
a conèixer tots aquests es-
deveniments, totes les acti-
vitats, els espais, etc., hem 
presentat un nou web, tor-
tosacultura.cat organitzat al 
voltant dels eixos temàtics, 
i que servirà de plataforma 
digital per recollir tota la 
presència de la capitalitat. 
També hem creat comptes a 
les principals xarxes socials, 
que serviran per visibilitzar, 
fins i tot en streaming, tots 
els continguts.

TORTOSA, com a Capital 
de la Cultura Catalana, té el 
repte d’encarnar i represen-
tar tot allò que, des del punt 
de vista cultural, ens ha de-
finit al llarg de la història i 

fins els nostres dies. La Cul-
tura que vivim ha de ser un 
agent de dinamització social 
i de promoció econòmica, un 
element transformador, de 
cohesió social i innovador, 
ara més que mai, davant de la 
pandèmia de la COVID19.

AMB AQUEST repte i 
aquesta oportunitat, Tortosa 
torna a dir SÍ a la Cultura. 
Aquest és el nostre objectiu, 
perquè apostar per la cultura 
suposa un gran impuls social 
i democràtic i, com hem vist 
aquest estiu a Tortosa, hem 
aconseguit crear un nou mo-
del cultural que ens benefi-
cia a totes i tots i, especial-
ment, a la nostra ciutat. Estic 
convençut que la Capitalitat 
de la Cultura Catalana esde-
vindrà, sense dubte, un esde-
veniment cabdal per a la 
nova recuperació social i 
econòmica de Tortosa. 

ENRIC ROIG

PRIMER TINENT D’ALCALDESSA

I REGIDOR D’URBANISME, OBRES 

PÚBLIQUES, HABITATGE, FIRES I 

CULTURA DE TORTOSA 

“La Cultura que vivim 

ha de ser un agent de 

dinamització social i 

de promoció 

econòmica, un 

element 

transformador, 

de cohesió social 

i innovador, ara més 

que mai, davant de la 

pandèmia 

de la covid-19”
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A la República catalana hi hem de ser totes i tots
ACABEM aquest maleït 2020 
pendents de com podrem cele-
brar amb la família les festes de 
Nadal. Passada la segona onada 
de la Covid-19, milers de llars 
han patit la pèrdua d’un ésser 
estimat, fan mans i mànigues 
per tirar endavant pendents 
dels ERTOs o ajusten una ve-
gada i una altra els comptes per 
garantir que el mes vinent po-
dran tornar a aixecar la persia-
na. L’objectiu que ens hauríem 
de plantejar tothom avui és 
poder celebrar amb els nostres 
tots els nadals que han de venir. 
De la mateixa manera, qualse-
vol projecte col·lectiu que veri-
tablement ho vulgui ser ha de 
tenir ben clar que avui, o ens en 
sortim tots i totes, o el país nou 
que volem construir serà molt 
més lluny. 

HI HA QUI es pregunta per 
què Esquerra Republicana ha 
negociat i aprovat els Pressu-
postos Generals de l’Estat. I 
la resposta és que en aquest 
moment excepcional d’emer-
gència sanitària, econòmica i 
social, la prioritat havia de ser 
l’atenció a les persones i asso-
lir el màxim d’inversió social. 
Així, entre altres coses, hem 
aconseguit uns comptes que 
doblen el pressupost per a la 
dependència perquè els nos-
tres avis i àvies tinguin els re-
cursos necessaris per a una 
vida digna. O  bé incorporar 
una inversió rècord en sanitat 
gràcies als fons europeus. O 
també la recuperació de tot el 

deute pendent amb Catalunya  
en beques per a l’estudi, garan-
tint així que les matrícules uni-
versitàries no suposen un fre 
per a la igualtat d’oportunitats. 
A més de transferències direc-
tes per valor de més de 500 mi-
lions d’euros per donar aire a la 
Generalitat perquè, per exem-
ple, hagi pogut posar 2.000 
euros a disposició de cadascun 
dels 116.000 autònoms en una 
situació més precària. 

LA PREGUNTA de la gent 
republicana hauria de ser: per 
què no s’haurien d’haver apro-
vat aquests Pressupostos? Algú 
es pensa que si no els haguessin 
votat Esquerra Republicana de 
Catalunya i EH Bildu l’Estat no 
tindria Pressupostos? Oi tant 
que sí:  tindria o bé els Pres-
supostos austericides i contra 
Catalunya de Rajoy i Monto-
ro, si haguessin prosperat les 
esmenes a la totalitat que van 
presentar alguns grups, o bé; 
de la mà de Ciutadans, uns 
comptes totalment contraris 
a Catalunya i a les necessitats 
socials. Esquerra Republica-
na en aquesta negociació hem 
tret Ciudadanos de l’equació. 
Jugada mestra, dirien alguns. 

Nosaltres preferim dir-ne fer 
política. Ser útils, a la ciutada-
nia i a Catalunya.

ÉS VERITAT que hi manquen 
inversions importants i ne-
cessàries que el nostre territori 
fa anys necessita. Com és el cas 
d’algunes infraestructures o bé 
les actuacions per a protegir el 
Delta que exigirem que es facin 
amb els fons europeus de recu-
peració i resiliència. Ara bé tal 
com estan les coses, amb mol-
tes persones a l’atur, negocis 
tancats, empobriment i pati-
ment generalitzat a Catalunya, 
hem prioritzat l’oportunitat 
d’ampliar inversions socials, 
per a autònoms, per a pimes, en 
educació, en sanitat, en beques, 
en dependència… en definitiva, 
per donar un impuls imprescin-
dible a la cobertura social i a la 
reactivació econòmica.

HEM POSAT la força de la 
nostra negociació per fer pos-
sible que el nostre govern (el 
govern de la Generalitat, no 
el nostre partit) pugui gestio-
nar els recursos necessaris i es 
doti de més eines per afrontar 
la situació d’emergència que 
estem vivint. La gestió direc-

ta de l’ingrés mínim vital o de 
les ajudes de la Unió Europea 
en són alguns dels exemples. 
També la finalització del 155 
financer aplicat a la Generali-
tat, i la materialització d’inver-
sions i transferències per valor 
de 2.339 milions d’euros, per 
primer cop per sobre del pes 
del PIB català. I com que tenim 
memòria, una clàusula de com-
pliment de les inversions en in-
fraestructures per garantir que 
veritablement tiren endavant. 

ÉS EVIDENT que aquests no 
són els nostres Pressupostos. 
No ens agrada la inversió de-
dicada a armament o a la Casa 
Reial. Però és que són els pres-
supostos de l’Estat espanyol. 
És per això, també, que volem 
construir una República Ca-
talana independent. Amb els 
pressupostos veritablement 
justos que Catalunya vol i es 
mereix.

EL PSOE no és un soci pos-
sible i per això no podem en-
tendre pactes com el de la Di-
putació de Barcelona, perquè 
els nostres projectes són anta-
gònics. Però mai renunciarem 
tampoc a arrencar els màxims 
recursos de Madrid que, no ho 
oblidem, són nostres. Malgrat 
tot, estem condemnats a en-
tendre’ns, estem obligats a fer 
política, a ser útils i, tal com 
vam prometre, a mirar de ne-
gociar una sortida democràtica 
al conflicte amb l’estat espan-
yol. Vàrem dir en campanya 

que si Esquerra era forta i el 
PSOE era dèbil l’obligaríem a 
seure i negociar. Això és el que 
hem fet. Sabem, tal com dèiem, 
que el PSOE no fa, sinó que se 
l’obliga a fer. Per tant seguirem 
establint aliances republicanes 
a les Terres de l’Ebre i Catalun-
ya, i a la vegada farem servir la 
nostra força a Madrid.

GRÀCIES a Esquerra Repu-
blicana, el govern del país que 
surti de les urnes el 14 de febrer 
tindrà els recursos per afrontar 
un 2021 que es preveu molt di-
fícil. També trobarà un escenari 
polític a Madrid que, si es tre-
balla amb convicció i sense tra-
vetes ni càlculs electoralistes, 
podrà continuar un diàleg polí-
tic que si finalment no dóna els 
fruits que anhelem, estem con-
vençuts que durà molts i moltes 
a sumar-se al projecte integra-
dor de la república catalana.

TREBALLANT pel país i la 
seva gent avancem, caminant 
cap a la república catalana mi-
llorant el dia a dia de la ciuta-
dania. Perquè tenim companys 
i companyes a la presó i a l’exi-
li, companys i companyes re-
presaliades, però també una 
mare depenent, un fill que vol 
estudiar i un germà que malda 
per tirar endavant el seu nego-
ci. I Esquerra Republicana tre-
balla per tots ells, ara i sempre. 
Sumant majories avancem cap 
a la República Catalana. Per-
què a la República Catalana hi 
hem de ser totes i tots. 

NORMA PUJOL

DIPUTADA D’ERC

MIQUEL AUBÀ

SENADOR D’ERC

Pioners
JA FA ANYS que rondo per la 
xarxa. Pel cap baix, quan feia 
la Diplomatura a tombants de 
segle i de mil·leni. A casa de ma 
mare encara recordo els mò-
dems amb aquells sorollets per 
a connectar-se, i que deixaves 
a tothom sense línia de telèfon. 
He anat tenint diferents co-
rreus; he anat muntant diferents 
webs, diferents blogs, amb més 
o menys èxit (sovint amb més 
aviat gens, d’èxit, ho reconec)… 
però sempre he estat un inquiet 
digital, un cul d’en Jaumet a la 
xarxa que mai ha parat quiet, i 
que sempre ha experimentat 
tot el que ha pogut en un entorn 
d’absoluta llibertat de movi-
ments i de creixements i de co-
neixements. Un espai, el virtual, 

on esdevenir independent. A les 
xarxes socials també vaig ser-hi 
ben aviat. Especialment a Twit-
ter, on de seguida vaig trobar un 
espai de diàleg i de conversa. I 
on de seguida també es va crear 
una petita comunitat de pioners 
a casa nostra, del que en anglès 
es diu els ‘early adopters’, tant 
pel que fa a l’àmbit estrictament 
professional de les biblioteques, 
com a l’àmbit geogràfic de les 
Terres de l’Ebre. Per aquells any 
ja deuria fer un parell d’anys 
que havia aterrat a unes Terres 
que m’han acabat donant dues 
filles i una dona. A Twitter, que 
segons la Viquipèdia, va néixer 
un 15 de juliol de 2006, vaig fer 
la meua primera piulada un 
20 de setembre de 2007, a les 

19.45h, amb el meu antic usuari 
@bauen. Fa 13 anys. Ha plogut 
molt i hem viscut molt més. 
Gràcies a Archive.org puc recu-
perar una captura de pantalla.

EREN AQUELLS temps 
d’efervescència, d’explosió, 
d’investigació i d’experimen-
tació. Teníem, o com a mínim 
jo tenia aquesta sensació, que 
érem uns pioners a l’Ebre. 
Una avantguarda que va obrir 
camí. Hi havia ben poca cosa 
feta, i restava molt a fer i molt 
per a crèixer. I ho vam aconse-
guir: recordo amb enyorança 
i amb orgull aquells anys, on 
per exemple amb la Carme, en 
Jaume i en Gustau vam muntar 
quatre edicions de l’EbreBloc, i 

on vam poder portar persones 
que amb el temps s’han conver-
tit amb referents significatius a 
internet. Sí, aquells anys van ve-
nir a Tortosa. I recordo també 
el grup dels Atictes, a Amposta, 
amb les seues jornades àTIC, 
on també vam aconseguir por-
tar grans noms d’internet. Sí, 
aquells anys van venir a Ampos-
ta, també. Persones, que al cap 
d’uns anys van deixar constàn-
cia d’aquella explosió de blogs i 
de xarxes i d’internet que hi va 
haver a l’Ebre, i que va fructifi-
car amb el que llavors se’n va dir 
l’Ebresfera.

AMB EL TEMPS, però, la sen-
sació de ser un pioner en quel-
com de nou i que ningú més ha 

explorat, s’acaba. I és natural 
que així sigui. Però sempre hi 
ha un cuquet a la panxa que 
t’empeny a continuar explorant 
noves eines i nous horitzons. I 
mai sense cap afany de compe-
tició. No, no vaig per aquí. Sen-
zillament, per sentir el plaer ín-
tim, la satisfacció profunda, de 
trobar eines i móns que són una 
novetat absoluta. Només espero 
que aquesta curiositat eterna 
que sento per investigar i explo-
rar no se m’acabi mai, ni que 
tampoc se’m perverteixi mai, i 
que mantingui en la mesura del 
possible una curiositat infantil, 
sense prejudicis ni apriorismes, 
per allò nou que em pugui anar 
trobant en la vida. Sempre in-
tentaré ser un pioner. 

DANIEL GIL

BIBLIOTECARI
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Hi ha una dita molt tortosina 
que diu que gat escaldat, amb 
aigua tèbia en té prou. Potser 
per això, l’alcaldessa de Tor-
tosa, Meritxell Roigé, va con-
firmar el 7 de desembre que 
no presentarà un projecte de 
pressupostos per al 2021, i que 
finalment proposarà una sèrie 
de modificacions per conti-
nuar prorrogant els comptes 
del 2019. Ara fa un any, tots els 
grups de l’oposició menys del 
PSC, que en aquell moment en-
cara no havia entrat al govern 
municipal, van tombar la pro-
posta de pressupost que havia 
presentat l’alcaldessa. De fet, 
Roigé confiava, com a mínim, 
en l’abstenció del regidor de 
Ciutadans, que finalment tam-
bé va votar-hi en contra.
Per tot plegat, durant la roda 
de premsa prèvia al ple ordina-
ri del mes de desembre, Roigé 
va explicar que a l’octubre va 
demanar a la junta de porta-
veus que els grups de l’oposició 
li presentessen propostes per 
tirar endavant els nous pres-
supostos, però que ningú ho va 
fer. En canvi, tant el portaveu 
d’ERC com de la CUP han cri-
ticat que el govern municipal 
no haja presentat cap proposta 
de pressupost per al 2020.
En realitat, Roigé va assegurar 
que el govern en minoria de 
Junts i el PSC estava obert a 
negociar per tirar endavant un 
nou pressupost. Així, l’alcal-
dessa va lamentar que alguns 
grups hagen evidenciat que al 
febrer hi ha eleccions al Par-
lament, i que no podien apro-
var-li els comptes.
En esta línia, l’alcaldessa va 
recordar-li al republicà Xa-

vier Faura que no és cert que 
Tortosa no té pressupost des 
de l’època en què Ferran Bel 
era alcalde, com el portaveu 
d’ERC-Tortosa Sí havia afir-
mat la setmana anterior. De fet, 
Roigé va recordar-li que durant 
el seu primer any a l’alcaldia de 
Tortosa sí que va aprovar un 
pressupost, precisament amb 
el republicà Marià  Martínez 
com a regidor d’Hisenda.
En concret, El portaveu 
d’ERC-Tortosa Sí, Xavier 
Faura, havia carregat el 4 de 
desembre contra el govern 
de Junts i el PSC, per no ha-
ver presentat una proposta de 
pressupost per al 2021. El por-
taveu d’ERC-Tortosa Sí, Xavier 
Faura, va qualificar esta decisió 
de Roigé de “deixadesa absolu-
ta” i també de “manca de res-
pecte a la ciutadania” per part 
de l’equip de govern. “L’obli-
gació del govern municipal és 
fer pressupostos, això és el que 
marca la política de tot l’any, 
s’aproven o no s’aproven”, va 
apuntar Faura. “No tenen pres-
supostos des de l’època que era 
alcalde el senyor Bel, la sen-
yora Roigé mai ha aconseguit 
aprovar uns pressupostos”, va 
sentenciar el republicà. “L’any 
passat, perquè no els va nego-
ciar, i aquest any perquè ni tan 
sols els ha proposat”, va la-
mentar Faura, que va insistir a 
acusar el govern municipal de 
Junts i el PSC de “no de fer la 
feina que toca”.
Per la seua banda, Roigé també 
va concloure que, tot i que 
l’oposició va tombar el pressu-
post del 2020, durant estos me-
sos sí que s’han fet obres a la 
via pública. I va asssegurar que 
se’n faran més, al marge de les 
obres que ja han començat a la 
plaça de l’Ajuntament i els ca-
rrers del seu entorn. 

MOVEM Tortosa demanarà amb una 
moció la implantació d’agents de Policia 
Local per regular el trànsit a les entrades 
i sortides dels centres escolars del muni-
cipi. El portaveu de Movem, Jordi Jordan, 
ha explicat que així recullen la reclama-
ció de les associacions de mares i pares 
d’alumnes de diferents escoles de Torto-

sa, que demanen augmentar la segure-
tat viària al voltant dels centres escolars 
i millorar el trànsit. Segons Movem, les 
hores de més afluència de trànsit coin-
cideixen amb l’horari d’entrada i sortida 
dels centres escolars, sent el seu entorn 
on es concentra una major aglomeració 
de vianants i vehicles.  G.M.

Agents de trànsit a les escoles

TORTOSA

Roigé prorrogarà el pressupost
 L’alcaldessa renuncia a presentar els comptes per 

al 2021, per evitar un altre bloqueig de l’oposició
 Xavier Faura (ERC) carrega contra el govern

de Junts i el PSC per no fer ‘la feina que toca’

La presentació del nou enllumenat de l’avinguda Colom. // C21.

Gustau Moreno
TORTOSA

Renoven l’enllumenat a l’avinguda Colom
L’Ajuntament de Tortosa està executant 
les obres de renovació de l’enllumenat 
a l’avinguda Colom, una de les artèries 
viàries del barri de Ferreries. De fet, l’ac-
tuació s’estén en tota l’avinguda, des del 
pont de l’Estat fins a l’avinguda de Mar-
cel·lí Domingo (C-12). L’actuació suposa 
la substitució dels 39 bàculs existents per 
uns altres de nous, que han de permetre 
doblar el nombre de lluminàries, tot si-
tuant-les en 78. Els nous fanals són més 
alts que els actuals i permeten il·luminar, 
a la vegada, tant la vorera com la calçada. 
Això ha d’evitar, segons el consistori, la re-
ducció de la il·luminació que es produïa a 
causa de les capçades dels arbres. 
L’alcaldessa de Tortosa, Meritxell Roigé, 
acompanyada dels regidors de Serveis, 
Domingo Tomàs, i del barri de Ferreries, 
Ximo Martorell, a més del president de 
l’Associació de Veïns, Joan Carles Bonfill, 
van explicar el 17 de desembre els detalls 
de l’actuació. Roigé va destacar que el nou 
sistema d’enllumenat, de tecnologia LED, 
permetrà guanyar en sostenibilitat i efi-

ciència energètica, ja que redueix el con-
sum d’electricitat. El cost de l’actuació se 
situa en 95.200 euros.
Roigé va recorar que esta és una de les ac-
tuacions de millora a la via pública que es 
fan a Tortosa dins dels tres milions d’euros 
que s’inverteixen en diferents actuacions, 
com ara tasques d’asfaltatge o renovació 
de voreres. A més, també s’han dut a terme 
altres millores de l’enllumenat als carrers 
Sant Lluís, Santa Clara i Sant Francesc, al 
barri de Santa Clara; al carrer de Benifa-
llet i la pujada al Parador, a Remolins; o al 
passeig de Joan Moreira i al carrer Rosa 
Maria Molas, aprofitant les obres a les vo-
reres de la zona de Vora Parc.
Segons l’Ajuntament, també han de reno-
var la vorera al carrer Mas de Barberans i 
a altres voreres de l’entorn. També a Fe-
rreries, estan previstes obres d’arranja-
ment de la vorera del carrer Alcanyís, amb 
la renovació de l’enllumenat. A Vora Parc, 
les tasques de renovació de les voreres de 
la zona continuaran amb els carrers Se-
bastià Juan Arbó i Mossèn Manyà.  



cop d’ull14 // Gener 2021  

 MUNICIPIS 

El Consell Comarcal del Baix 
Ebre va informar el passat 21 
de desembre que les obres 
d’adequació de l’antic traçat 
del Carrilet de la Cava per 
convertir-lo en  Via Verda són 
a la recta final. També va dir 
que, de forma provisional, al 
tram inicial, comprès entre 
la Sucrera i el Club de Rem, 
la  mobilitat seria compartida 
entre bicicletes i vehicles i la 
velocitat màxima serà de  20 
quilòmetres per hora. La Via 
Verda del Carrilet s’ha habi-
litat sobre els terrenys cedits 
per Adif al Consell Comarcal 
per executar les obres d’ade-
quació d’un carril  bici. Des 
del Consell Comarcal, gover-
nat per ERC i Movem, s’ha 
recordat que el projecte tenia 
el suport de tots els grups co-
marcals, i que l’Ajuntament de 
Tortosa, governat per Junts i 
el PSC, va concedir la llicència 
d’obres el passat mes de se-
tembre, sense fer cap  adver-
timent. “Tampoc es va presen-
tar cap al·legació al projecte 
durant el període  d’exposició 
pública”, van assegurar.
De la mateixa manera, a través 
d’un comunicat, van afirmar 
que l’actuació sobre la Via Ver-
da del Carrilet “ha evidenciat, 
encara més, l’estat precari en 
què es troba el camí munici-
pal que va fins al Club de Rem, 
on l’Ajuntament de  Tortosa fa 
anys que no ha fet cap tasca de 
manteniment, tot i ser l’accés 

a aquestes instal·lacions es-
portives”. “Fa unes setmanes, 
vaig enviar una carta a  l’alcal-
dessa demanant-li que arre-
glés els 700 metres de camí, on 
inicialment  l’Ajuntament no 
tenia cap intenció d’actuar”, 
va manifestar el president del  
Consell Comarcal del Baix 
Ebre, Xavier Faura, qui també 
és portaveu d’ERC-Tortosa Sí 
al mateix consistori.  
A més, Faura va lamentar la 
roda de  premsa que van ofe-
rir els regidors de Junts per 
Tortosa el 18 de desembre. 
“Es van  dir coses que no són 
certes, el projecte de pavimen-
tació de la Via Verda  segueix 
estrictament el traçat que és 
propietat d’Adif, un projecte 
que té  tots els permisos mu-
nicipals i d’altres organismes i 
que s’ha executat d’acord  amb 

la llicència municipal con-
cedida”, va afegir-hi. En este 
sentit, Faura va recordat que, 
a més de  la llicència d’obres 
de l’Ajuntament, l’obra tenia 
les corresponents autoritza-
cions de  Costes, el Consorci 
d’Aigües de Tarragona (CAT) 
i la Comunitat de Regants de 
l’Esquerra de l’Ebre
“Ens sorprèn que l’Ajunta-
ment de Tortosa, que no ha 
fet cap al·legació al  projecte, 
ara qüestioni l’actuació; però 
el més sorprenent és que el 
senyor  Domingo Tomàs titlle 
de nyap aquesta obra. Precisa-
ment ell, que és conseller  co-
marcal, que coneix perfecta-
ment el projecte i que a més és 
regidor de  Serveis de l’Ajun-
tament de Tortosa”, va assen-
yalar Faura, que va afegir-hi: 
“Com a  conseller comarcal 

podria haver fet aportacions 
al projecte quan tocava, no  
quan l’obra està acabada, i fer 
també la seua feina al govern 
local, presentant  al·legacions 
dintre el termini previst si ho 
creia convenient i presentant  
també els pressupostos muni-
cipals, que ni els tenim ni se’ls 
espera”,
Tot i això, el mateix 21 de 
desembre, al matí, les dues 
administracions implicades, 
el Consell Comarcal del Baix 
Ebre i  l’Ajuntament de Tor-
tosa, van mantenir una reunió 
per buscar solucions que  mi-
lloren el trànsit de vehicles, 
per resoldre problemàtiques 
concretes d’alguns  particu-
lars, i per trobar una solució 
definitiva al camí que con-
dueix fins al Club de  Rem, on 
de moment, la circulació serà 

compartida.  “Hem ofert la 
nostra col·laboració a l’Ajunta-
ment, per facilitar la tasca de  
reparació del camí, una part 
del qual és municipal i l’altra 
d’Adif; però  mentre, el camí 
serà compartit entre bicicletes 
i vehicles, com a d’altres llocs  
tant de Catalunya com d’Eu-
ropa; és per això que fem una 
crida a tothom a la  prudència, 
i respectar els límits de velo-
citat”, va apuntar el president 
del Consell  del Baix Ebre. 

‘Mala execució’
En concret, el grup munici-
pal de Junts per Tortosa ha-
via denunciat una “mala exe-
cució”  de les obres de la Via 
Verda del Carrilet, en el tram 
compromès entre la rotonda 
d’Anguera i el Club de Rem, 
a Campredó. El regidor de 
Serveis de Tortosa, Domingo 
Tomàs, va afirmar que el Con-
sell Comarcal del Baix Ebre no 
havia atès els advertiments de 
l’Ajuntament per fer compati-
ble el trànsit de vehicles amb 
l’ús del camí com a via verda.
En els dies anteriors, s’havia 
generat un conflicte amb un 
grup de veïns que durant dè-
cades han utilitzat el camí de 
l’antiga via. Des de Junts per 
Tortosa van instar l’ens co-
marcal a revisar l’actuació rea-
litzada i aportar una solució 
que eviti ensurts i resolgui la 
problemàtica. Amb tot, Tomàs 
va demanar comprensió a la 
ciutadania, i també va remar-
car que l’Ajuntament estava 
obert a dialogar per trobar una 
solució conjuntament. 

Gustau Moreno
TORTOSA

URBANISME

Les obres de la nova via verda del Carrilet, a Tortosa. // C21.

Tempesta a la via verda del Carrilet 
 El Consell Comarcal del Baix Ebre encara la 

recta final de les obres, que afecten un pas veïnal
 Junts per Tortosa denuncia l’execució dels 

treballs per fer compatible el trànst de vehicles
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Amposta incrementa el pressupost 
 El govern d’Esquerra tanca uns comptes de 30,3 

milions per al 2021, un 6,36% més alt que l’anterior
 Adam Tomàs afirma que estarà ‘més que mai, 

centrat en les persones’, per poder superar la crisi 

El govern d’Esquerra d’Am-
posta va presentar el 21 de 
desembre un projecte de pres-
supostos que ascendeix a 30,3 
milions d’euros, un 6,36% més 
que l’exercici anterior. L’alcal-
de d’Amposta, Adam Tomàs, 
va detallar que el creixement 
de les transferències corrents i 
de capital permetrà “aguantar” 
uns pressupostos centrats en 
les persones.
Pel que fa a inversions, la parti-
da ascendeix a 7,6 milions d’eu-
ros, distribuïts en un préstec 
de 6 milions, 500.000 euros de 
recursos propis i 1,14 milions 
den subvencions. Es destinaran 
718.000 a la millora del pavi-
ment de vies públiques, 750.000 
euros a la segona fase de rehabi-

litació del mercat municipal, o 
400.000 euros a la substitució i 
millora del clavegueram. A més, 
Tomàs també va remarcar que 
durant el 2021 es doblaran les 
ajudes d’urgència social. 
Quant a les despeses, es manté 
la partida destinada a cultura, 
es redueix en 192.000 euros el 
capítol de personal, i també es 
retalla el capítol destinat a fes-
tes, amb 200.000 euros. 
En aquest sentit, Tomàs ja havia 
avançat l’1 de desembre, durant 
una entrevista a Canal 21 Ebre, 
que el pressupost de l’Ajunta-
ment per al 2021 estaria, “més 
que mai, centrat en les perso-
nes”. L’alcalde va valorar que 
Amposta ja tenia una estructura 
de Serveis Socials que li ha per-
mès afrontar amb garanties 
l’impacte de la crisi del corona-
virus, i que ara la dotaran de 
més recursos. De fet, Amposta 

ha estimat en més d’un milió 
d’euros l’aportació extraor-
dinària en la gestió del covid-19. 
Així, Tomàs va explicar que l’in-
crement dels ingressos que han 
registrat per la pujada d’impos-
tos municipals compensarà la 
pèrdua de recursos pel tanca-
ment del Centre de Tecnificació 
Esportiva, la piscina, el gimnàs 
municipal o les llars d’infants, a 
més de la suspensió del cobra-
ment de concessions i d’ocupa-
cions de via pública. En total, 
més d’1,3 milions. Tomàs va afe-
gir-hi que hi haurà marge per 
fer inversions, tot i que les ha 
emmarcat en el conjunt del 
mandat. 

Cinta Bonet
AMPOSTA

L’alcalde d’Amposta, Adam Tomàs. // C21.

MONTSIÀ

Les obres de millora integral 
de la carretera del Poblenou 
del Delta s’iniciaran al 2022. 
Els alcaldes d’Amposta, Adam 
Tomàs, i de Sant Carles de la 
Ràpita, Josep Caparrós, van 
refermar el compromís d’amb-
dós consistoris i de la Diputa-
ció de Tarragona en la millora 
de la carretera, que actualment 
és un camí de titularitat muni-
cipal, a càrrec dels dos ajunta-

ments del Montsià.
El 15 de setembre passat, a peu 
de carretera, els dos alcaldes 
van remarcar que els consisto-
ris han realitzat obres de man-
teniment, mentre que la Dipu-
tació ja ha licitat per 125.000 
euros la redacció del projecte 
de millora de la carretera.
Segons Tomàs, que també és 
diputat responsable de Carre-
teres de la mateixa Diputació, 
al llarg del 2021 la previsió es 
que els dos municipis afectats 
signen els convenis de cessió 
de la carretera a la Diputació 

perquè l’any 2022 puguin co-
mençar les obres. Per la seua 
banda, Caparrós va afirmar 
que l’objectiu és transformar 
aquesta infraestructura en una 
de les principals vies de mobi-
litat del Delta. Una carretera 
“digna i segura” per donar res-
posta a una llarga reivindicació 
veïnal, que fa més d’onze anys 
que esperen les obres. 

Anuncien les obres de la carretera del Poblenou
G.M.
POBLENOU DEL DELTA

Caparrós i Tomàs, a peu de carretera. // C21.

Mira el
vídeo
en este
enllaç

Mira el
vídeo
en este
enllaç



cop d’ull16 // Gener 2021  

Alba Vergés va signar l’11 de 
desembre el conveni entre el 
Departament de Salut i l’Ajun-
tament de Tortosa, per ampliar 
i renovar l’hospital Verge de la 
Cinta. Vergés va dir que entenia
els recels i la desconfiança que 
el projecte pot generar entre la 
ciutadania. Però la consellera va 
reiterar que el projecte de Salut 
per a l’Hospital de Tortosa Ver-
ge de la Cinta (HTVC) és “rea-
lista” i executable a curt termi-
ni. Per tant, creu que és possible 
vèncer tots els dubtes, després 
que fa 14 anys s’anunciés un 
nou hospital entre Tortosa i 
Roquetes, i també després que 
s’haja descartat l’últim projecte 
d’aparcament al talús de darre-
ra de l’antic cinema Fèmina. “Jo 
l’entenc, la desconfiança, per-
què tenir un cartell posat en un 
lloc i veure que no hi passa res, 
que passen els anys però que 
no hi passa res, és una sensació 
molt dolenta de cara a les políti-
ques que s’hi fan”, va remarcar 
Vergés. “I per això volíem un 
projecte que fos real, que solu-
cionés tots els problemes i que 
donés possibilitats de futur a 
l’hospital”, va assegurar.
Durant una entrevista a Canal 
21 Ebre, Vergés va respondre 
així la demanda de la Federa-
ció d’Associacions de Veïns de 
Tortosa. Els veïns, que  a últi-
ma hora van decidir ajornar 
de nou la reunió concertada 
amb la consellera de Salut, vo-
lien reclamar-li que escurcés al 
màxim el termini de cinc anys 
per fer les obres. A més a més, 
les entitats veïnals també volien 
deixar-li clar que la seua priori-
tat continua sent la construcció 
d’un nou hospital a les Terres 

de l’Ebre Però, segons la conse-
llera, la complexitat de les obres 
no permet accelerar els termi-
nis. De fet,  va dir que és pràc-
ticament impossible. “Tant de 
bo es poguessin escurçar, però 
és pràcticament una impossi-
bilitat real”, va asseverar. “Hem 
de pensar que per plantejar un 
nou equipament, un nou hos-
pital, en una nova ubicació, que 
sempre és possible, són 15 anys 
mínim. I em sembla que hi ha 
unes necessitats que les hem 
de cobrir abans, i que les hem 
de cobrir bé, amb sentit i amb 
futur, no només per trampe-
jar”, va valorar. “I per això hem 
trobat aquesta solució. Tant de 
bo no requeríssim cinc anys de 
construcció”, va desitjar.
La consellera també va re-
conèixer que la possible afecta-
ció sobre el patrimoni és un 
condicionant que els preocupa. 
Però Vergés també va assen-
yalar que les obres a l’hospital 
poden ser “una oportunitat” 
per integrar i posar en valor el 
recinte emmurallat. “El patri-
moni s’ha de salvaguardar, i to-
tes les actuacions que fem a la 
vora l’han de tenir en compte. 
Ha d’estar integrat, i hem de po-
sar en valor la muralla. També 
és una oportunitat”, va reiterar 
la consellera. Segons Vergés, la 
realitat que es trobaran les Te-
rres de l’Ebre en cinc anys és 
que hi haurà “un nou hospital” 
en la mateixa ubicació que l’ac-
tual Verge de la Cinta. “La veri-
tat és que el que veurà tothom, 
la manera de treballar els pro-
fessionals i el que veurà la gent, 
és com si tinguéssim un nou 
hospital”, va cloure Vergés. 

EL FUTUR DE L’HOSPITAL VERGE DE LA CINTA

Primer pas per renovar l’hospital 
 La consellera de Salut reitera que l’ampliació 

i reforma de l’actual HTVC és un projecte ‘realista’ 
 Creu que és impossible escurçar el termini de 

cinc anys, com reclama la federació de veïns

Alba Vergés, amb Meritxell Roigé i Adrià Comella. // CEDIDA.

G.M.
TORTOSA

S
SOCIETAT

EL DIRECTOR del Servei Català 
de la Salut, Adrià Comella, va recor-
dar que l’ampliació de l’Hospital de 
Tortosa Verge de la Cinta (HTVC) 
costarà 46 milions d’euros. A més de 
l’ampliació del centre hospitalari,  hi 
haurà un aparcament soterrat amb 
un mínim de 300 places, possible-

ment en règim de concessió. A ban-
da, per tal de millorar l’accessibilitat 
a peu a l’HTVC, també s’instal·laran 
dos ascensors des del centre de la 
ciutat. Comella va explicar que l’ac-
tuació també permetrà fer un salt 
cap a un hospital universitari i rete-
nir talent a l’Ebre.  C.B.

Cap a un hospital universitari

Un projecte que busca satisfer les necessitats 
sanitàries ‘dels propers 30 anys’ a l’Ebre
La consellera de Salut, Alba Vergés, va defen-
sar que l’ampliació de l’Hospital de Tortosa 
Verge de la Cinta (HTVC) que proposa el 
Departament “satisfà les necessitats hospi-
talàries dels pròxims 30 anys” a les Terres de 
l’Ebre, i que és “l’opció més real, més possible 
i en un termini més curt” per “avançar” en 
el sistema de salut del territori. El projecte 
planteja que els nous edificis assistencial i 
oncològic es comencin a construir d’aquí a 
tres anys, i que estiguin en funcionament en 
cinc anys. Mentrestant, es validarà amb Cul-
tura i Patrimoni l’encaix del projecte amb 
el recinte emmurallat sobre el qual s’ha de 
construir l’ampliació, i també les dues plan-
tes del nou aparcament soterrat, que seria 
de pagament. Segons Vergés, l’ampliació de 
l’HTVC culmina l’esforç realitzat en inver-

sions i per enfortir el sistema de salut a les 
Terres de l’Ebre, amb l’objectiu de buscar 
l’equitat social i territorial. 
A banda, l’alcaldessa de Tortosa, Meritxell 
Roigé, va remarcar que l’ampliació de 
l’HTVC és una llarga reivindicació que no es 
pot dilatar més en el emps. Roigé va assegu-
rar que des de l’Ajuntament és facilitarà que 
es pugui realitzar el més ràpid possible. De 
fet, Roigé va insistir a reclamar  un compro-
mís “ferm i ràpid”, i no generar frustració a 
la ciutadania.  C.B.
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Cribratges massius per a Vilalba i Batea

El Departament de Salut va 
realitzar el 22 de desembre un 
cribratge massiu a Vilalba dels 
Arcs. El municipi de la Terra 
Alta patia un brot important, 
amb 27 positius confirmats i 
un índex de rebrot de 4.947,9 
punts. La mesura estava dirigi-
da a la població asimptomàtica 
de més de 16 anys, amb la finali-
tat de frenar l’expansió del virus 
i trencar les possibles cadenes 

de transmissió comunitària. Els 
veïns van viure amb angoixa 
aquesta situació, però estaven 
satisfets per la realització del 
cribratge, que havia de perme-
tre trencar les cadenes de trans-
missió. Així, la tinent alcalde de 
Vilalba dels Arcs, Maria Teresa 
Mariné, va afirmar que el poble 
havia viscut amb tristor l’apari-
ció d’aquest brot.
Uns dies abans, del 16 al 18 de 
desembre, Salut també havia 
realitzat un cribratge massiu a 
Batea, que el 24 de desembre 
passat ja tenia un total de 90 ca-

sos confirmats. A més, les pro-
ves realitzades als centres edu-
catius van concloure amb dos 
positius de 225 PCR realitzades, 
entre la llar d’infants i l’esco-
la-institut. En aquell moment, 
Batea es troba amb un índex de 
rebrot de 2.142,85 punts, però 
després va arribar a superar els 
12.000 punts.  

Un total de 37 professionals 
de l’Hospital de Tortosa Ver-
ge de la Cinta (HTVC), 15 
metges i 22 infermeres, han 
participat en un curs de for-
mació del servei de Medicina 
Intensiva que ha incorporat la 
realitat virtual. D’esta manera, 
han pogut simular un recorre-
gut per la unitat de medicina 
intensiva, i l’actuació que cal 
seguir en les diferents etapes 
de l’evolució dels pacients 
més greus per covid-19. Així 
va explicar-ho el doctor Pablo 
Concha durant una entrevista 
a Canal 21 Ebre.
En concret, es tracta del curs 
C19 SPACE, que promou la 
Societat Europea de Cures In-
tensives. El curs té per objec-
tiu que professionals mèdics 
i d’infermeria d’altres serveis 
de l’hospital, amb coneixe-

ments bàsics sobre l’atenció a 
pacients aguts i greus, puguen 
col·laborar de forma segura 
amb el servei de medicina in-
tensiva, si fos necessari.
El curs, amb una durada total 
de 24 hores, 16 en línia i vuit 
pressencials, ha comptat amb 
videotutories, casos clínics in-
teratius i realitat virtual. Les 
valoracions dels participants 
han sigut molt positives, i el 
Servei de Medicina Intensiva 
de l’HTVC espera poder se-
guir contribuint a la formació, 
tenint en compte el seu com-
promís per millorar l’atenció 
als malalts i per fer costat als 
professionals.  G.M.

Realitat virtual per 
formar professionals 
de l’HTVC en l’atenció 
de malalts covid

Redacció
VILALBA DELS ARCS / BATEA

 El Departament de Salut ha buscat positius 
asimptomàtics després dels brots a la Terra Alta

 Batea ha arribat a registrar 90 casos 
i ha superat els 12.000 punts de risc de rebrot

Una imatge del cribratge de Vilalba dels Arcs. // CEDIDA.
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El curs incorporava sessions amb realitat virtual. // ICS EBRE.
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Quin futur té el delta de l’Ebre?
 UP clama per la falta de solucions i creu que 

el govern de l’Estat ja dóna el Delta per perdut
 El cap de Costes respon que l’Estratègia Delta és 

un esborrany i que no es perdrà superfície agrària

La Unió de Pagesos (UP) veu 
amb molt de pessimisme el 
futur del Delta, després de la 
“decebedora” reunió que l’11  
de desembre van mantenir 
telemàticament amb el secre-
tari d’estat de Medi Ambient, 
Hugo Morán, i altres dos alts 
càrrecs del Ministeri per la 
Transició Ecològica. El sindi-
cat agrari va constatar que, tot 
i la presentació de l’estratè-
gia Delta, el govern de l’Estat 
dóna per fet que bona part de 
la plana deltaica es perdrà per 
la pujada del nivell del mar 
durant els propers 80 anys.
“Ells tenen estudis que diuen 
que abans del 2100 haurà pu-
jat el nivell del mar, entre 80 
centímetres i 1,20 metres. De 
fet, amb l’acceleració que hi ha 
del canvi climàtic, estes previ-
sions són les més optimistes”, 
assenyala l’ampostí Dani For-
cadell, membre de la comis-
sió permanent de la Unió de 
Pagesos. “El problema és que 
veuen igual una platja de Sa-
lou, una de Vinaròs o una de 
Cadis, i que el Delta el veuen 
com una platja llarga”, hi afe-
geix: “El donen per perdut. 
Saben que en menys de 60 o 
70 anys, més del 70% del Delta 
estarà sota l’aigua. De manera 
molt educada i molt fina, ens 
ho van dir així”.
Forcadell lamentat que l’Estat 
no vulga protegir el Delta, sinó 
que només pensen fer “peti-
tes mesures”, per així “poder 
guanyar temps” davant d’una 
situació “inevitable”. “Al Delta 
es pensen fer petits pedaços i 
tirites, però està sentenciat. 
Em sap greu dir-ho, però vam 
sortir molt tocats de la reu-
nió”, remarca el representant 
de la Unió de Pagesos. Així, 
per protestar contra la situa-
ció límit del Delta i exigir so-
lucions, el sindicat va convo-
car-hi una tractorada el 21 de 
desembre. Va ser a la platja 
de la Marquesa, un dels punts 
més fràgils de l’hemidelta es-
querre, on els pagesos van re-
bre el suport de l’alcalde de 
Deltebre. En este sentit, Lluís 

Soler també assegura que el 
Delta no pot esperar més, i 
que gairebé un any després 
del temporal Glòria ha arribat 
el moment de dir “prou”, i fer 
un front comú per salvar este 
espai natural tan fràgil. 

Fer recular la costa
En este punt, l’Estat ja preveu 
retrocedir uns 500 metres la 
línia de costa, alerten des del 
sindicat. “Això demostra la vo-
luntat que tenen, que és retro-
cedir la línia marítimo-terres-
tre a partir d’expropiacions. 
Donen per perdut mig quilò-
metre de Delta fins al següent 
temporal”, afirma Forcadell. 
“Estem disposats a explicar el 
que està passant i a no perdre 
ni un pam de Delta”, adver-
teix: “El canvi ja el tenim aquí. 
No podem esperar més temps, 
i si no ens movem, deixem-ho 
anar i marxem cap a casa”.
Forcadell reitera que el Delta 
està en un perill greu, i que no 
aguantaria un altre temporal 
com el Glòria. També avisa 
que els projectes i plans pilot 
de recuperació dels sediments 
no seran suficients, i que cal 
tenir en compte les mesures 
que proposa la Taula de Con-
sens pel Delta. “No pergués-
sem més temps”, reitera: “No 
estem parlant de ciència-fic-

ció ni del Tercer Món. Hi ha 
un pla que és remuntar l’arena 
i fer uns dics que ens trenquin 
les grans onades, que és el que 
més afecta el Delta. Les grans 
pluges no ens afecten. Les co-
munitats de regants i pagesos 
sabem com gestionar l’aigua 
dolça de pluja, per molt grossa 
que siga l’avinguda del riu, ja 
ho farem natros”.
Segons Forcadell, “el que 
afectarà el Delta realment és 
la pujada del nivell del mar 
i sobretot l’embat de llevant, 
que el trenca i ens entra dins. 
Si som capaços de controlar 
això, podem salvar el Delta 
durant temps”. De la mateixa 
manera, UP reclama al govern 
català que execute els sis mi-
lions d’euros que té al pressu-
post del 2020 per al Delta.

El pla és un esborrany
Per la seua banda, el cap de 
Costes a Tarragona, Antoni 
Espanya, desmenteix que el 
govern de l’Estat vulga recular 
la línia de mar 500 metres en 
la totalitat del Delta. Espanya 
afirma que la mesura només 
es va incloure en l’esborrany 
de l’Estratègia Delta, a la qual 
ara es podran fer esmenes i 
al·legacions. Segons el cap de 
Costes, no és un pla definitiu i 
tampoc no és cert que hi haurà 

una pèrdua de la superfície 
agrària. “El pla és una propos-
ta que ara s’ha d’enriquir amb 
les aportacions de la Taula de 
Consens i de la Generalitat, i 
que després de Nadal sortirà a 
informació pública, perquè to-
thom que es vegi afectat en els 
seus interessos ho pugui dir”, 
assegura l’ampostí. 
“En este avanç de pla, el que 
es va dir és que hi havia tres 
grans estratègies a executar. 
Per primera vegada, gestió 
de sediments fluvials, gestió 
d’arenes litorals i un possible 
retrocés en la línia de costa, 
que vindria condicionat per la 
zona concreta del Delta i per 
si prèviament s’havien fet o no 
aportació d’arenes litorals”, 
concreta Espanya. “Entenc 
este neguit de la Unió de Pa-
gesos, però en primer lloc no 
és cert que hi haurà una pèr-
dua de superfície agrària. I 
després, el pla encara està per 
acabar de tancar. Encara està 
per veure el grau de retrocés 
efectiu que hi haurà finalment 
a la costa”, aclareix el cap de 
Costes. De fet, Espanya detalla 
que al marge dret el pla preveia 
uns retrocessos d’uns 300 me-
tres, on la zona agrícola més 
propera es troba a 500 metres. 
El cap de Costes diu que al 
marge esquerre, entre Riumar 

i el Fangar, hi ha arrossars a 30 
metres del mar, com a la finca 
dels Vascos. Si es prengués la 
decisió de retrocedir la línia 
de costa, les 90 hectàrees que 
es perdrien podrien compen-
sar-se amb permutes a la fin-
ca de Bombita, que pertany a 
l’Estat i que té 500 hectàrees 
que van deixar de conrear-se 
fa uns 10 anys. “Entenc que 
a un sindicat agrari li preo-
cupe que hi hagi una pèrdua 
agrària del Delta. Però sempre 
hem dit que si això s’acabés 
produint, estos arrossars es 
podrien permutar per d’al-
tres a Bombita. Per tant, no 
hi hauria una pèrudia neta de 
superfície agrària, sinó que es 
podria permutar, si hi hagués 
un acord amb els propietaris”, 
hi afegeix el cap de Costes. 
Espanya també valora que han 
avançat les converses amb la 
Taula de Consens pel Delta, i 
que les posicions s’han apro-
pat. El cap de Costes afirma 
que “la Taula de Consens sap 
que en algun moment o altre 
caldrà retrocedir la línia de 
costa”, però que abans voldria 
fer una gran aportació de so-
rres en els punts més crítics, 
com el litoral de Deltebre. 
Així, es parla de poder fer re-
creixements de la platja d’en-
tre 70 i 120 metres lineals. 

Gustau Moreno
AMPOSTA / DELTEBRE

Una imatge de la tractorada de la Unió de Pagesos a la platja de la Marquesa. // ACN.
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El temporal Glòria, al gener 
del 2020, va inundar el Delta 
de l’Ebre amb greus afecta-
cions que van posar de relleu 
l’alta fragilitat d’aquest espai 
natural. La barra del Trabuca-
dor i l’illa de Buda van quedar 
engolides pel mar, i les onades 
van sobrepassar els dics dels 
ports de l’Ametlla de Mar, les 
Cases d’Alcanar i l’Ampolla. El 
fort temporal del mes de gener 
també va esborrar platges i va 
destrossar passejos marítims. 
A Deltebre, l’aigua del mar va 
entrar tres quilòmetres terra 
endins, amb greus afectacions 
als arrossars, mentre que l’em-
presa Balfegó va perdre les 
11.000 tonyines de les granges 
d’engreix que té a la costa de 
l’Ametlla de Mar.
Una setmana després del tem-
poral, els alcaldes i les comu-
nitats de regants del Delta de 
l’Ebre feien una crida con-
tundent i agònica a les admi-
nistracions, perquè posessin 
recursos i calendari a les me-
sures que es van acordar a 
través de la Taula de Consens 
pel Delta. El portaveu de la 
Taula de Consens pel Delta 
de l’Ebre, Xavi Curto, va exi-
gir accions immediates, per 
no convertir els habitants del 
Delta en els primers refugiats 
climàtic d’Europa. 
A l’acte de presentació de la 
Taula de Consens va assis-
tir-hi el president de la Gene-
ralitat, Quim Torra, qui es va 
comprometre a actuar amb 

urgència i emergència, per-
què el temps per al delta de 
l’Ebre s’acaba. En la mateixa 
línia, el 5 de febrer més de 200 
tractors van participar en un 
tractorada massiva a la plat-
ja de la Marquesa, tmabé per 
reclamar que el delta de l’Ebre 
no faci ni un pam més enrere. 

Drama al Trabucador
Aleshores, el Consell de Mi-
nistres va aprovar un paquet 
de mesures urgents de dos 
milions d’euros, per reparar 
els danys del temporal. Només 
al Trabucador es van invertir 
700.000 euros, per recuperar 
els tres quilòmetres que van 
quedar submergits pel tem-
poral, amb una amplada de 50 
metres. Infosa, l’empresa que 
explota les Salines de la Trini-
tat, havia realitzat prèviament 
una actuació urgent amb una 
inversió de 450.000 euros en 
un vial de deu metres, per po-
der arribar a les instal·lacions i 
mantenir la seva activitat. 
Una altra inversió destacada 

ha estat la la realitzada per 
Ports de la Generalitat. Al llarg 
de l’any ha invertit gairebé vuit 
milions d’euros per reparar els 
danys del Glòria als ports de 
l’Ametlla de Mar, l’Ampolla i 
les Cases d’Alcanar. Més enllà 
dels danys, el director general 
de Ports, Joan Pere Gómez, va 
remarcar que s’han preparat 
els ports per a nous temporals 
i per al canvi climàtic.
D’altra banda, durant la pri-
mera meitat de novembre es 
va conèixer l’esborrany del 
pla de protecció del Delta que 
havia redactat el l’Estat espan-
yol. Una Estratègia Delta que 
no va convèncer la Taula de 
Consens del Delta ni tampoc 
la Plataforma en Defensa de 
l’Ebre (PDE). A més a més, el 
document va arribar pocs dies 
abans que un nou temporal 
trenqués de nou els calaixos 
de Buda i la barra del Trabu-
cador.
El subdelegat del Govern de 
l’Estat espanyol a Tarragona, 
Joan Sabaté, va remarcar que 

el que s’havia presentat era 
un esborrany del pla, i que 
el document estava “obert al 
diàleg”. Sabaté va deixar clar 
que el govern de Pedro Sán-
chez està compromès amb la 
salvació d’un espai tant fràgil 
com és el delta de l’Ebre.
En les properes setmanes s’ha 
de presentar el pla definitiu, 
mentre la nova associació Se-
diments reclama l’obertura 
de les comportes de fons dels 
embassaments per permetre 
l’arribada de sediments al 
Delta.

Al·legacions al pla
Precisament, set entitats i or-
ganitzacions ecologistes i am-
bientalistes han enllestit un 
document amb propostes per 
al Pla de Protecció del Del-
ta de l’Ebre per a la Transi-
ció Ecològica, així com per al 
Pla Hidrològic de l’Ebre de la 
Confederació Hidrogràfica de 
l’Ebre (CHE). Unes propostes 
que es basen en la gestió del 
sediments i l’obertura de les 
comportes de fons dels em-
bassaments, com a mesura bà-
sica per evitar la regressió del 
Delta. El portaveu de l’Asso-
ciació Sediments, Josep Juan 
Segarra, va defensar que és 
la possibilitat “més realista”, 
també des del punt de vista 
econòmic.
Les propostes s’han fet arribar 
al cap de Costes a Tarragona, 
Antoni Espanya, perquè les 
traslladi al Ministeri de Tran-
sició Ecològica. Segarra va 
remarcar que si l’Estat haurà 
d’explicar per què no ho fa.
Segarra també va carregar 

contra la Generalitat. Així, va 
denunciar la seva “inoperàn-
cia” en la preservació de Del-
ta de l’Ebre. De la mateixa 
manera, des de la PDE, Josep 
Franch va deixar clar que no 
s’oposen a cap mesura per evi-
tar que el Delta retrocedeixi 
un pam més, però també va re-
iterar que reclamen la baixada 
de més aigua i més sediments 
pel riu Ebre.

Alerta pels nous temporals
Des de la Taula de Consens pel 
Delta asseguren que tant el 
govern de l’Estat com la Gene-
ralitat podrien fer actuacions 
per la via d’emergència, abans 
que als mesos de gener i febrer 
arriben nous temporals. El 
tècnic Rafa Sánchez afirma 
que el Delta es troba “més fe-
ble que mai”, després de la de-
gradació que ha patit durant 
dècades. La Taula de Consens 
creu que les obres de repara-
ció que ha fet Costes han sigut 
importants, però insuficients 
per recuperar el Delta que hi 
havia abans del Glòria. “S’han 
fet actuacions, però ni a la ba-
rra del Trabucador ni els ca-
laixos de Buda estaven com 
abans, i hem tingut un retro-
cés en altres sectors”, va valo-
rar. “S’ha mirat de posar remei 
als impactes de la tempesta 
Glòria, però no hem recuperat 
el Delta que teníem abans. La 
situació és pitjor que abans, i 
per tant necessitem accions 
amb més contundència i més 
planificades de cara al futur, 
perquè amb això estem veient 
que no és suficient “, va la-
mentar Sánchez. 

C.B. / G.M.
DELTEBRE

MEDI AMBIENT

La Marquesa durant el temporal del 28 de novembre. // CEDIDA.

El temporal Glòria ens deixa
un Delta encara més fràgil
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Exhumen les restes d’un maqui

Després d’anys de lluita i 
només una setmana després 
d’iniciar l’excavació, el Depar-
tament de Justícia va trobar les 
restes d’un individu a la fossa 
dels Reguers, molt probable-
ment del maqui “El Rubio”, 
company de ‘La Pastora’. La fi-
lla del maqui, Lídia Serrano, va 
agrair les tasques realitzades 
per trobar les restes del seu 
pare i poder enterrar-lo dig-
nament. Ara, l’encreuament 
genètic haurà de confirmar si 
es tracta de Francisco Serrano, 
el maqui aragonès mort durant 
l’assalt a la masia dels Nomen. 
Ara bé, la directora general de 
Memòria Democràtica, Gem-
ma Domènech, va explicar que 
són moltes les evidencies que 
apunten a “El Rubio”. La pelvis 
dreta de l’individu té un tret a 
la bala, una dada que coinci-
deix amb l’autòpsia que es va 
practicar al cadàver del maqui 
l’any 1954. A més, s’ha trobat 
al punt que assegurava el relat 
d’un testimoni, i el cos estava 
boca terrossa i sense taüt.
El 25 de novembre passat, Jus-
tícia va començar a buscar les 
restes de Serrano al cementiri 

dels Reguers. La seua fill l’ha-
via inscrit al Cens de perso-
nes desaparegudes. El 1954, la 
Guàrdia Civil els va comunicar 
la mort i el va ensenyar una fo-
tografia, però no els va deixar 
traslladar el cos per ser ente-
rrat al seu poble, a Castellote 
(Terol). ‘El Rubio’ actuava a 
la zona dels Ports, al Maestrat 
i la Terra Alta, amb el maqui 
Florenci Pla, àlies Durruti o 
més conegut com ‘La Pasto-
ra’. Va morir als Reguers du-
rant un assalt a la masia dels 
Nomen, una família benestant 
de Tortosa, i segons fonts de 
memòria oral estava enterrat 
al cementiri dels Reguers.
La nit del 3 d’agost del 1954, 
‘El Rubio’ i ‘La Pastora’ van 
assaltar la masia dels Nomen 
amb la intenció de segrestar 
la filla de la família, per des-
prés reclamar diners i menjar 
a canvi. Però un dels germans 
de la noia, que tenia una pis-
tola, va disparar a Serrano. Al 
guerriller antifranquista va 
fugir malferit, però el van tro-
bar mort l’endemà prop del ba-
rranc de Vallcervera, no molt 
lluny de la masia. L’agutzil i el 
sereno dels Reguers van carre-
gar el cadàver dalt d’un carro i 
se’l van emportar al cementiri, 
on va ser enterrat a terra, en 

una fossa, no se sap si amb taüt 
o sense. En canvi, ‘La Pastora’ 
va marxar a Andorra, després 
d’aquell assalt.
A partir d’un exhaustiu treba-
ll històric i gràcies a les fonts 
de memòria oral, les despulles 
del Rubio es buscaven en dos 
punts del cementiri dels Re-
guers. Lídia Serrano havia ins-
crit el cas al Cens de persones 
desaparegudes de la Generali-
tat, i a través del govern d’Ara-
gó van demanar a l’Ajuntament 
de Tortosa que s’obrís la fossa. 
Paral·lelament, la direcció ge-
neral de Memòria Democràti-
ca havia pres mostres genèti-
ques a la filla del desaparegut.
Lídia Serrano, la filla del ma-
qui aragonès, té actualment 84 
anys. En tenia 18 quan la Guàr-
dia Civil els van comunicar 
que el pare havia mort i els van 
ensenyar una foto, però no els 
van permetre recuperar el cos 
ni visitar la tomba. Acompan-
yada de la seva filla, Àngeles 
Castel, van assistir a l’obertu-
ra de la fossa on es buscava el 
seu pare, i dies després també 
va presenciar l’aixecament  del 
cadàver. “Em sento malament 
perquè recordo una cosa que 
tenia oblidada”, va dir emo-
cionada al cementiri dels Re-
guers.

Amb aquesta fossa, des del 
2017, se n’han obert 33 de les 
527 que hi ha documentades, 
al Pla de Fosses de la Generali-
tat. Amb les excavacions s’han 
recuperat les restes mortals de 
330 persones i vuit han estat 
identificades amb el Progra-
ma d’identificació genètica, on 
es disposa de 2.500 mostres 
d’ADN i uns 300 perfils genè-
tics de restes de fosses. El Cens 
de persones desaparegudes hi 
ha uns 6.000 casos inscrits, 
1.500 dels quals corresponen 
a persones naturals de la resta 
de l’Estat que van morir o des-
aparèixer a Catalunya, com és 
el cas del maqui Francisco Se-
rrano.
Justícia està buscant una fos-
sa de la Guerra Civil a la serra 
de Cavalls, als afores de Móra 
d’Ebre. L’excavació s’ha ini-
ciat al Mas de Santa Magdale-
na, utilitzat per l’exèrcit repu-
blicà com a hospital de guerra 
de la Batalla de l’Ebre. Era un 
hospital de campanya proper 
al front de guerra on es feia el 
triatge dels soldats ferits. Els 
operaven d’urgència i si no 
sobrevivien s’enterraven en 
una fossa allí mateix. L’única 
pista és la llibreta d’un dels 
metges de l’hospital, el doc-
tor Miquel Gras Artero, que 

va anotar-hi una trentena de 
soldats morts.

Fossa a Móra d’Ebre
D’altra banda, Justícia està 
buscant una fossa de la Gue-
rra Civil a la serra de Cavalls, 
als afores de Móra d’Ebre. 
L’excavació s’ha iniciat al Mas 
de Santa Magdalena, utilitzat 
per l’exèrcit republicà com a 
hospital de guerra de la Ba-
talla de l’Ebre. Era un hospi-
tal de campanya on es feia el 
triatge dels soldats ferits. Els 
operaven d’urgència i si no so-
brevivien s’enterraven en una 
fossa allí mateix. L’única pista 
és la llibreta d’un dels metges 
de l’hospital, el doctor Miquel 
Gras Artero, que va anotar-hi 
una trentena de soldats morts. 
Les anotacions del metge han 
permès situar-hi el soldat Jo-
sep Aubeso, inscrit per la seva 
filla al Cens de Desapareguts. 
El nét del soldat, Roger Roig, 
va assistir a les primeres exca-
vacions i va desciure “el fort 
impacte emotiu” en veure els 
treballs de recerca. 

Cinta Bonet / ACN
FOTOS: JOAQUIM DOMINGO
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La Terra Alta ha estat distin-
gida per l’Agència de Residus 
de Catalunya (ARC) pels re-
sultats obtinguts al llarg del 
2019 pel que fa a prevenció i 
recollida de residus. L’ARC ha 
reconegut la Terra Alta amb 
els millors resultats en les ca-
tegories recollida selectiva de 
la fracció orgànica, amb un 
27,63%; recollida selectiva de 
vidre, amb un 10,54%; i en la 
de menys generació de residus 

municipals, amb 370,39 kg/
habitant/any. El reconeixe-
ment va fer-se públic a través 
d’una cerimònia virtual presi-
dida per Marta Subirà, secre-
tària de Medi Ambient i Sos-
tenibilitat, i per Josep Maria 
Tost, director de l’ARC.
“A la Terra Alta sempre s’ha 
fet la recollida de la brossa 
amb el format porta a porta, 
possiblement això ha facilitat 
l’evolució cap a una recollida 
selectiva molt més eficient. 
Tot i això, els bons resultats 
que ens porten a recollir 
aquest premi són conseqüèn-

cia d’una molt bona predispo-
sició dels veïns i veïnes de la 
nostra comarca per fer una co-
rrecta gestió dels residus que 
generem. Per tant, és evident 
que existeix una consciència 
col·lectiva important que hem 
de valorar molt positivament. 
Gràcies a tots i totes per fer-ho 
possible”, va dir Neus San-
romà, presidenta del Consell 
Comarcal de la Terra Alta, du-
rant el seu discurs d’accepta-
ció. Sanromà va subratllar que 
ara el repte passa per conti-
nuar millorant els resultats de 
reciclatge selectiu. 

Un grup de veïns i veïnes de 
l’Ametlla de Mar i el Perelló 
s’ha organitzat per frenar la 
implantació d’una nova cen-
tral eòlica a les partides de 
les Planes i les Vinyasses. El 
col·lectiu Trenquem l’Ametlló 
considera que l’avantprojecte 
promogut per l’empresa CxC, 
que actualment gestiona ja 
les tres centrals en marxa al 
Perelló amb uns 80 aerogene-
radors, deteriorà ambiental-
ment l’entorn natural, a més 
d’hipotecar considerable-
ment una zona agrícola ple-
nament productiva i amb una 
població resident estable en 
habitatges disseminats.
Així, afirmen que la implan-
tació de la central eòlica 

Ametlló, de 36 megawatts de 
potència total i amb deu aero-
generadors de fins a 180 me-
tres d’altura, a cavall entre els 
dos termes municipals, afec-
taria greument l’hàbitat de 

l’àliga cuabarrada, així com 
els espais d’interès natural 
pròxims del Tossal de Monta-
gut, Barranc de Santes Creus, 
Plana de Sant Jordi i les mun-
tanyes de Tivissa-Vandellòs, 

tots ells inclosos en la Xar-
xa Natura 2000. El col·lec-
tiu presentarà al·legacions 
a la Ponència Ambiental, i 
aquests són alguns dels argu-
ments perquè en desestimi la 
ubicació.
Segons recorden, la instal·la-
ció de deu aerogeneradors 
més a la zona tindria un greu 
impacte visual i paisatgístic 
sobre aquest espai que ac-
tualment, a banda d’explota-
cions productives, acull tam-
bé activitats de turisme rural, 
entre d’altres. En aquest sen-
tit, Trenquem l’Ametlló es 
posiciona favorablement a 
l’expansió de les energies 
renovables, que molts veïns 
ja utilitzen per proveir-se 
d’energia, però rebutja con-
tundentment la massificació 
d’instal·lacions de gran im-
pacte que promouen interes-

sos purament especulatius, 
oposats a l’acostament de les 
instal·lacions productives als 
centres de consum i de la llui-
ta contra el canvi climàtic des 
d’una filosofia d’aprofitament 
racional dels recursos. 
El col·lectiu, que lamenta el 
silenci de l’Ajuntament, tam-
bé ha censurat la manca de 
transparència de la Generali-
tat, perquè no els permetia 
accedir a la informació bàsica 
sobre els avantprojectes pre-
sentats al territori, tal i com 
tmabé han denunciat l’Ate-
neu Popular la Pastora i la 
Plataforma en Defensa de la 
Terra Alta. 

Joaquim Domingo /  ACN
EL PERELLÓ

Redacció
GANDESA

MEDI AMBIENT

Una captura de la cerimònia telemàtica de l’ARC. // CEDIDA.

Una vista del paratge afectat pel projecte eòlic. // CEDIDA.

La Terra Alta, reconeguda per l’Agència de Residus

Trenquem l’Ametlló, nou col·lectiu per 
frenar un projecte de central eòlica
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NO ÉS EL MATEIX trac-
tar un problema de l’audició 
que vendre un amplificador 
auditiu. Escoltar més fort no 
és igual a  escoltar bé. Un au-
diòfon té com a finalitat com-
pensar les deficiències auditi-
ves, en canvi els amplificadors 
només augmenten el nivell del 
so i no són gens recomanables 
per a persones amb problemes 
auditius, ja que encara poden 
provocar més problemes de 
l’audició.

UN AUDIÒFON és un pro-
ducte sanitari que té per ob-
jectiu pal·liar les deficiències 
auditives. Són dispositius que 
han de ser adaptats a cada 

pacient per un audiòleg o au-
dioprotesista. L’audiòleg  es-
tudia la funcionalitat auditiva, 
els problemes relacionats amb 
l’audició i els seus tractaments. 
Quan hi ha un problema au-
ditiu, és l’otorinolaringòleg 
qui fa el diagnòstic, pronòstic 
i tractament,  quan no hi ha 
tractament mèdic ni quirúrgic 
és l’audiòleg qui tracta el pro-
blema de l’audició o pèrdua au-
ditiva. Per tant, un audiòfon és 

un aparell programat en funció 
de cada tipus de pèrdua auditi-
va i que, a més a més, requereix 
una adaptació, rehabilitació o 
entrenament i seguiment.  Els 
audiòfons són de diferents ti-
pus, segons la pèrdua auditi-
va i de les necessitats de cada 
pacient. De vegades ens fixem 
molt amb la estètica, però és 
més important saber si l’audiò-
fon realment cobrirà les expec-
tatives que requereix la pèrdua 

auditiva. Els audiòlegs hem de 
valorar principalment les ca-
racterístiques i funcionalitats 
auditives, tenint en compte 
també altres factors com ara 
els econòmics i estètics, sem-
pre garantint, això sí, una bona 
adaptació protètica. 

ELS AMPLIFICADORS au-
ditius es limiten a amplificar el 
so ambiental, i no s’aconsellen 
per persones amb problemes o 
deficiència auditiva. Es poden 
trobar en botigues online, en 
anuncis de la televisió, i en su-
permercats. Pel seu aspecte es 
poden confondre amb audiò-
fons reals, però compte, no ho 
són. Els amplificadors no re-

quereixen ni tan sols una au-
diometria, ni permeten ajustar 
les diferents freqüències, ni 
tampoc limiten la sortida 
màxima del so (això pot ser 
molt nociu prer a persones 
amb probleems auditius). 
L’Agència Espanyola de Medi-
caments i Productos Sanitaris 
desaconsella l’adquisició d’am-
plificadors per compensar una 
pèrdua auditiva. Això reque-
reix diagnòstic i és necessària 
una correcta avaluació au-
diològica i adaptació del dispo-
sitiu a les característiques del 
pacient;  l’amplificador de so 
pot produir trauma acústic, tot 
agreujant els problemes i la 
pèrdua auditiva. 

10 preguntes freqüents sobre la vacuna covid-19

Audiòfons i amplificadors auditius, quines són les diferències?  

ISA GIMENO ARASA

AUDIÒLOGA

LES VACUNES són prepara-
cions destinades a generar im-
munitat contra una malaltia, tot 
estimulant la producció d’anti-
cossos. La seva funció és entre-
nar i preparar les defenses na-
turals de l’organisme (el sistema 
immunitari) per detectar i com-
batre els virus i els bacteris. Si el 
cos es veu posteriorment expo-
sat a aquests gèrmens patògens, 
estarà a punt per destruir-los 
immediatament, tot prevenint 
així la malaltia.

DES QUE el metge anglès Ed-
ward Jenner comencés a ex-
perimentar amb la vacuna de 
la verola el 1796, el seu treball 
ha salvat 530 milions de perso-
nes de morir a causa d’aquesta 
infecció. Segons dades de l’Or-
ganització Mundial de la Salut, 
actualment existeixen vacunes 
disponibles per a un total de 26 
malalties. La verola va ser de-
clarada oficialment erradicada 
el 1980, i és la primera malaltia 
combatuda a escala mundial. 
Després de 40 anys d’aquesta 
fita científica, el món s’enfron-
ta a una pandèmia global de la 
malaltia covid-19, deslligada 
pel virus SARS-CoV-2, un nou 
coronavirus que està revolucio-
nant el procés científic de crea-
ció d’una vacuna: més esforços 
que mai i desenvolupada en un 
temps rècord. Actualment hi ha 
més de 200 projectes en marxa 
per intentar desenvolupar una 
vacuna en un temps rècord. En 
aquest context, és possible que 
a molts de nosaltres ens vinguin 
al cap múltiples preguntes. Més 
enllà dels dubtes i incerteses, 
tots hem de tenir clar que la 
vacuna per prevenir la malaltia 

del covid-19 potser sigui la mi-
llor esperança per acabar amb 
la pandèmia.

1.- CIENTÍFICS i autoritats 
diuen que les vacunes aprovades 
són segures, però de veritat es té 
la certesa havent-les desenvolu-
pat tan de pressa? Un desenvo-
lupament tan ràpid, és una fita 
històrica de la ciència més que 
un demèrit, això a possibilitat 
que, davant d’un problema molt 
greu de salut pública, es disposi 
de l’únic instrument que ens va 
permetre modular el problema 
en el període de temps més breu 
possible. Si un fàrmac és autorit-
zat pels òrgans reguladors, que 
estan constituïts per professio-
nals de molt alta solvència cien-
tífica, és perquè hi ha estudis al 
darrere que demostren que és 
segur i té els perfils d’eficàcia 
raonable, si no, amb total segu-
retat, no ho autoritzarien.

2.- LA VACUNA protegeix de 
la infecció o fa que, em cas que 
em contagi, la malaltia no sigui 
tan greu? La informació que hi 
ha disponible indica que la va-
cuna protegeix de la malaltia, 
però el que no sabem, perquè 
falta temps de vacunació per 
davant, és si ens protegeix tam-
bé de la infecció. Puc estar en 
contacte amb el virus i no des-
envolupar la malaltia perquè 
estic vacunat, però puc infectar 
i transmetre-ho a altres perso-

nes. Per això és tan important 
tenir en compte que, encara 
que estiguem vacunats, les me-
sures de protecció amb què es-
tem convivint s’han de seguir 
mantenint, almenys, fins que 
arribem al 70% de cobertura 
vacunal, que és la que ens per-
metria començar a dir adéu a la 
pandèmia.

3.- HE DE SEGUIR portant 
mascaretes, observar la distàn-
cia social i el rentat de mans 
per molt temps? Encara que 
comencem a vacunar, seguirem 
en pandèmia. No puc dir durant 
quant de temps caldrà seguir 
amb aquestes mesures, perquè 
no sé el ritme d’arribada de la 
vacuna, ni com anirem vencent 
les reticències d’aquest sector, 
que les enquestes donen com 
nombrós, que té certs recels 
a vacunar-se inicialment. En 
principi, crec que podem pen-
sar que al juny o juliol tinguem 
un percentatge ampli de la ciu-
tadania vacunada, però no tinc 
clar que sigui el 70%.

4.- QUINS SÓN els efectes se-
cundaris més normals que puc 
tenir? Els més normals podrien 
ser febre, sensació de cansa-
ment i dolor a la zona d’admi-
nistració. Però el més terrorífic 
és no posar-te-la, perquè s’està 
creant el terreny adequat per 
seguir augmentant la xifra de 
més d’un milió i mig de morts 

que tenim al món per aquesta 
malaltia.

5.- PER QUÈ cal posar-se dues 
dosis i què passa si decideixo 
no posar-me o se m’oblida la 
segona? Si no et poses la sego-
na dosi, no estaràs protegit ade-
quadament. És com els nens, 
al calendari vacunal infantil es 
posen diverses dosis de determi-
nades vacunes, perquè cal anar 
reforçant l’efecte que s’aconse-
gueix amb cada dosi. En aquest 
cas és igual, es requereixen dues 
dosis per estar completament 
protegit i augmentar la qualitat 
de la resposta protectora.

6.- CORRO ALGUN risc en 
vacunar-me, si tinc algun tipus 
d’al·lèrgia? Si tens antecedents 
d’al·lèrgies greus o al·lèrgies a 
algun component de la vacuna, 
en aquests casos està contrain-
dicada. És com si un és al·lèrgic 
a la fruita seca, es recomana no 
menjar-ne per evitar problemes.

7-QUIN ÉS l’eficàcia de les va-
cunes covid? La vacuna és un 
medicament, i no existeix cap  
medicament perfecte, ni total-
ment eficaç al 100%. Segons els 
assaigs clínics que han avaluat 
les diferents agències regula-
dores de medicaments, l’efi-
càcia de les diferents vacunes 
ronda al voltant del 95%. Enca-
ra que una cosa és eficàcia i una 
altra efectivitat. La primera es 
mesura sempre en condicions 
ideals, amb grups controlats. 
Una altra cosa és quan comen-
ces a aplicar-la massivament en 
la població, quan, potser, l’efi-
càcia pot baixar una miqueta, 
o no. En qualsevol cas l’eficàcia 

és bastant alta.

8.- ENCARA que ja hagi pas-
sat la covid-19 m’he de vacunar? 
Com encara no sabem el temps 
de durada de la resposta protec-
tora que produeix haver passat 
la malaltia per via natural, fins i 
tot va bé. A més, si ets portador 
asimptomàtic i reps la vacuna, 
no passa absolutament res.

9.- QUANT DURA la protec-
ció, caldrà vacunar-se cada any 
com amb la grip? No se sap, 
però per una qüestió de temps. 
Com que encara no s’ha co-
mençat a administrar no es co-
neix el període de durada que té 
la resposta protectora. Això no 
se sap al principi amb cap vacu-
na. Cal esperar que comenci la 
vacunació per anar monitorit-
zant la resposta protectora. Pot 
ser que calgui posar-se una va-
cuna cada any, com la de la grip, 
però també pot no ser així, per-
què la resposta protectora sigui  
molt robusta i amb una sola dosi 
en tindrem prou. Cal espererar i 
veure com evoluciona tot.

10.- LA NOVA variant del co-
ronavirus que ha sorgit al Regne 
Unit pot afectar d’alguna mane-
ra les vacunes que s’han fet 
abans de conèixer-la? Encara 
no ho sabem ben cert, però no 
hauria de ser així, perquè tot i 
que la mutació afecta la “proteï-
na spike” (la que fa servir el vi-
rus per entrar a les cèl·lules hu-
manes), que és la que s’utilitza 
en la vacuna, és una petita mu-
tació i les vacunes actuen sobre 
el territori complet, amb la qual 
cosa és molt difícil que pugui 
afectar la vacuna. 

TONI PONS

FARMACÈUTIC 

I PROFESSOR
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ELS TRES XEFS de les Terres de 
l’Ebre amb Estrella Michelin han re-
validat la seua distinció a la Guia 
Michelin d’Espanya i Portugal 2021. 
Fran López ha renovat les estrelles 
del restaurant Villa Retiro de Xerta i 
també del Xerta Restaurant de Bar-
celona; Jeroni Castell l’estrella de Les 
Moles d’Ulldecona i Vicent Guimerà 

la de l’Antic Molí d’Ulldecona, qui 
també ha obtingut per primer cop 
una Estrella Verda, una nova catego-
ria en reconeixement als restaurants 
que vetllen per la sostenibilitat. Des 
de l’Antic Molí afirmen que el reco-
neixement els “dóna vida per conti-
nuar per aquest Nadal i per a un 2021 
que segur que serà millor”.    C.B.

L’Antic Molí rep l’Estrella Verda Michelín

El sector de la restauració de 
les Terres de l’Ebre ha tornat 
a sortit al carrer, per protes-
tar per les noves restriccions 
aprovades per la Generalitat 
dies abans de Nadal. Restau-
radors i proveïdors van abocar 
brossa davant l’edifici de les 
delegacions de la Generalitat. 
el divendres 18, i el dilluns 21 
de desembre Denuncien que 
el sector està asfixiat i recla-
men un pla de rescat seriós als 
governs català i espanyol.

‘Obrir per a perdre diners’
Des de l’Associació d’Empre-
ses de Restauració de Tortosa 
Plat i Got, la seua presidenta, 
Carme Pla, ha denunciat que 
amb el nou horari restrin-
git de 7:30 a 9:30 hores i de 
13 a 15:30 hores els obliguen 
a “obrir per perdre diners”. 
La presidenta de l’Associació 
de Restauradors d’Amposta, 
Arantxa Codorniu, assegura 
que el sector de la restauració 
està asfixiat econòmicament, i 
que les administracions no els 
estan ajudant. “És una verita-
ble vergonya. No ens ajudeu. 

Només serviu per a robar”, ha 
lamentat Codorniu.
Una altra membre del col·lec-
tiu de restauradors, Joana 
Merchan, ha recordat que el 
tancament afecta els empre-
saris però també els treballa-
dors i proveïdors. “La gent 
està molt, molt, molt tirada. 
Els empleats no han cobrat els 
ERTO i els proveïdors, si jo no 
venc, ells tampoc”, ha recor-
dat. La limitació d’horaris ha 
arribat a les portes de Nadal, 
amb les despenses plenes. “I 
amb tota la feina feta, els me-
nús preparats. Hem hagut de 
trucar a la gent que havia re-
servat. Els ofereixes menjar 
per emportar-se, però la gent 
vol sortir i veure més gent. 
Podem mantenir la distància, 
tots estem complint les nor-
mes, però no ens deixen tre-
ballar”, ha reivindicat Mer-
chan.
El sector està “emprenyat i 
enrabiat” perquè s’adapta a 
totes les mesures que se’ls 
exigeix i de nou se senten els 
més perjudicats amb les noves 
restriccions. Demanen que 
s’apliquen mesures “que estan 
funcionant a altres llocs”, com 
tancar per barris o per zones 
on hi ha brots, o que s’apli-

quen ajuts com els d’Aleman-
ya, que sufraguen el 70% de 
la facturació. “Però no ens fa-
ces això a tots, la gent hem de 
menjar”, ha denunciat la por-
taveu de l’associació. “Estem 
cansats i esgotats. Portem des 
de març sense facturar, fent 
invents i crèdits”, ha afegit.

Merchan ha ironitzat també 
sobre el fet que el Govern haja 
pagat aquest divendres els 
ajuts pendents. “Ens han en-
viat els quatre calerons de la 
Generalitat a veure si ens con-
formàvem. Sembla de riure. 
Fes-ho un altre dia. Avui que 
ens tanques i ens envies els 

diners a veure si ens relaxem 
una mica. No estem relaxats”, 
ha dit. 

Els restauradors de l’Ebre aboquen brossa
davant de la Generalitat per les restriccions
Cinta Bonet / ACN
TORTOSA

CRISI ECONÒMICA

Restauradors i proveïdors manifestant-se davant l’edifici de la Generalitat. // J. D. 
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Bon Preu inaugura un nou supermercat
a Alcanar amb més serveis i aparcaments

Bon Preu ha inaugurat un nou 
supermercat a Alcanar amb 
més serveis i més seccions. El 
grup català va obrir el primer 
Bon Preu al municipi l’any 
2005 i donat el seu creixe-
ment va decidir fer un nou 
establiment amb una superfí-
cie de vendes de 1.200 metres 
quadrats i 135 places d’apar-
cament. El president i direc-
tor general del grup Bon Preu, 
Joan Font, ha remarcat que 
aquest és un equipament més 

competitiu i de futur. “Conti-
nuem apostant pels produc-
tes de frescos i de proximitat, 
amb una àmplia varietat d’as-
sortit als millors preus i amb 
un tracte al client excepcio-
nal” ha assegurat Font.
El cap de zona del grup Bon 
Preu a Terres de l’Ebre, Jo-
sep Solé, ha destacat que en 
aquest nou supermercat el 
producte fresc és el prota-
gonista. També ofereix fleca 
amb taulell i, per primera ve-
gada al territori, un viver de 
mol·luscs vius i forn de cocció 
de peix.
Bon Preu ha invertit 6,7 mi-

lions d’euros en la construcció 
de l’establiment i compta amb 
un equip de 31 professionals. 
L’alcalde d’Alcanar, Joan Roig, 
ha afirmat que l’obertura 
d’aquest nou supermercat és 
un primer pas per recuperar 
la “capitalitat comercial” d’Al-
canar.
Al 2021 el supermercat també 
disposarà d’una benzinera Es-
clatOil. 

Cinta Bonet
ALCANAR

Inauguració del nou Bon Preu d’Alcanar. // CEDIDA.

EMPRESA

L’Institut Català del Sòl (In-
casòl) i l’empresa Freshly 
Cosmetics han formalitzat la 
compravenda de les parcel·les 
34 i 35 del sector industrial La 
Plana de Gandesa. Els terren-
ys tenen una superfície global 
de 13.563,59 m². La compan-
yia preveu construir-hi el seu 
tercer centre logístic i generar 
uns 150 llocs de treball nous 
en tres anys, enfocats princi-
palment als sectors de la logís-
tica, cadenes de subministra-
ment, enginyeria i projectes.
L’alcalde de Gandesa, Carles 

Luz, ha valorat molt positiva-
ment la inversió, i ha recor-
dat que Freshly Cosmetics ja 
fa uns tres anys que treballa 
des del municipi, i que la seua 
consolidació és una molt bona 
notícia per a la Terra Alta i 
el conjunt de les Terres de 
l’Ebre.
Segons l’alcalde, la vinculació 
que els seus fundadors tenen 
amb el territori i la bona co-
municació per carretera, però 
sobretot l’arribada de la fibra 
òptica, han propiciat l’aposta 
de Freshly Cosmetics pel polí-
gon de Gandesa, amb la previ-
sió que les noves instal·lacions 
siguen operatives el febrer del 
2022. Ara mateix, la Generali-

tat està acabant de redactar el 
projecte per millorar l’accés al 
polígon des de la C-43. A més 
a més, Luz ha afegit que tam-
bé caldrà millorar la mobilitat 
a Gandesa perquè hi ha altres 
empreses que també s’han in-
teressat pel polígon, arran de 
l’anunci de Freshly Cosme-
tics. De fet, l’Ajuntament ja 
treballa a urbanitzar la fase 3 
del polígon La Plana, perquè 
s’han exhaurit les parcel·les 
disponibles. 

Freshly Cosmetics es consolidarà
a Gandesa amb un centre logístic

Albert Pascual
GANDESA

Els terrenys on s’ubicarà Freshly Cosmetics. // CEDIDA. 
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600.000 mascaretes quirúrgiques
des de Tortosa i per a tot el món

La família Qu, originària de la 
Xina, però arrelada a Tortosa 
fa més de tres dècades, lidera 
diferents negocis de comerç 
de producte xinès i restaura-
ció. Durant el confinament, 
José Antonio Pérez va ani-
mar la seua família política a 
fabricar mascaretes quirúr-
giques en lloc d’importar-les. 
Acaben de posar en marxa 
Global Mask Ibérica que, amb 
una inversió d’un milió d’eu-
ros, preveu produir més de 
600.000 mascaretes diàries 
i altres equips i material de 
protecció. Les seues mascare-
tes quirúrgiques han obtingut 
la màxima certificació, del 
99,99% de filtració d’efecti-
vitat antibacteriana, i estu-
dien si produir Ffpp2 o Ffpp3. 
També fabricaran la masca-
reta adhesiva, sense gomes, 
que ha patentat i impulsat 
Robert Guinart, empresari 
de Roquetes.
Global Mask Ibérica ha posat 
en marxa la fàbrica en una nau 
de 1.400 metres quadrats del 
polígon del Baix Ebre a Cam-
predó. Fa unes setmanes que 
s’ha iniciat l’activitat amb una 
primera fase en marxa que pot 
produir 215.000 mascaretes 
quirúrgiques diàries. L’empre-
sa ha contractat cinc persones. 
Però el projecte té una segona 
fase, amb nova maquinària 
més automatitzada que ha 
d’arribar aviat, que comença i 
culmina tot el procés de pro-

ducció, des del pegat de les 
capes fins a la col·locació de 
les gomes. L’empresa inver-
tirà un milió d’euros per tenir 
una capacitat de producció de 
600.000 mascaretes al dia i 
pot arribar a oferir 25 llocs de 
treball.
L’alta qualitat i la seguretat 
antibacteriana dels materials 
que utilitzen és un dels ele-
ments amb què es volen dis-
tingir. En les homologacions 
obligatòries de qualitat en la-
boratori d’assaig, les mascare-
tes de Global Mask Ibérica han 
obtingut uns resultats “més 
que satisfactoris”. Aquestes 
primeres mascaretes ja s’estan 
distribuint a comerços i esta-
bliments i s’espera rebre aviat 
l’autorització de l’Agència 
Espanyola del Medicament i 
Productes Sanitaris del Minis-
teri de Sanitat. Això permetrà 
que es puguen utilitzar també 
en centres hospitalaris i que es 
venguen a les farmàcies. Glo-
bal Mask Ibérica preveu am-
pliar la seua oferta comercial 
amb un catàleg de productes 
relacionats amb la prevenció 
com poden ser equips de pro-
tecció individuals i altres. Els 
contactes del senyor Qu han 
permès engegar el projecte. 
Han rebut la col·laboració i as-
sessorament d’una de les prin-
cipals companyies producto-
res de mascaretes a la Xina i 
al món i, a la vegada l’empresa 
tortosina li fa “d’aparador a 
Europa” per a la venda de la 
seua maquinària. Com ha des-
tacat Pérez, la nova empresa 
ebrenca va idear-se davant de 

l’escassedat de mascaretes de 
la primera etapa del confina-
ment i amb l’objectiu que no 
calga importar-les.

La mascareta adhesiva
A la fàbrica de Global Mask 
Ibérica de Tortosa també es 
produirà la mascareta amb 
adhesiu i sense gomes que ha 
ideat i patentat l’empresari 
Robert Guinart. Un dels usos 
per a la qual ha estat conce-
buda és sobretot per a les 
perruqueries. “Per a tallar el 
cabell, les gomes són un pro-
blema per fer un treball àgil i 
normal per al perruquer i és 
així com se’m va ocórrer la 
idea”, ha explicat Guinart. La 
mascareta du a dalt i a baix 
una cinta adhesiva, de doble 
cara, hipoal·lergènica i com-

patible per a la majoria de ti-
pus de pell.
A la perruqueria té un sol 
ús, però s’ha comprovat que 
l’adhesiu aguanta si es posa i 
es treu tres o quatre vegades. 
“S’han concebut perquè no te 
les hages de treure, però en 
certa forma també es poden 
aprofitar per a la vida diària”, 
ha apuntat l’empresari. I 
és que la mascareta evita la 
tensió que aguanten els pa-
vellons de les orelles durant 
moltes hores i també pot ser 
molt útil per a aquelles perso-
nes a qui els provoquen afec-
cions a la pell.
La casualitat ha volgut que 
Guinart haja trobat el fabri-
cant del seu model patentat a 
les Terres de l’Ebre. “A la fa-
mília Qu els coneixia des de 

feia molts anys i quan em vaig 
assabentar que obrien la fàbri-
ca ens vam trobar i vam acor-
dar ajudar-nos els uns als al-
tres. Ells tindran un model 
que no existeix al mercat si no 
és amb el meu registre d’utili-
tat i jo tindré un fabricant a la 
porta de casa meua, un fet 
molt important per poder tre-
ballar junts”, ha destacat. El 
preu de les mascaretes amb 
adhesiu és similar a les que 
porten gomes i aquest mateix 
dilluns s’han fet amb èxit les 
primeres proves de fabricació 
a Global Mask Ibérica. 

ACN
TORTOSA

EMPRESA

Planta de Global Mask Ibérica al polígon Baix Ebre de Campredó. // ACN.
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La Generalitat repartirà clementines
a més de 254.000 alumnes catalans

El programa de Fruita a les Es-
coles lliurarà enguany una bos-
sa de clementines a les famílies 
dels alumnes que hi participen. 
Es tracta d’una acció especial 
que vol fomentar els hàbits 
alimentaris saludables i el con-
sum de productes de proximi-
tat.
En concret, es distribuiran 900 
tones de fruita per a 254.072 
infants de 1.084 centres educa-
tius. La presentació ha tingut 
lloc a l’escola Joan Baptista Se-
rra d’Alcanar, amb la presència 
de la consellera d’Agricultu-
ra, Teresa Jordà, i el conseller 
d’Educació, Josep Bargalló, qui 
ha posat en relleu la importàn-
cia que els alumnes adquiris-

quen hàbits saludables a l’es-
cola. “L’escola també ha de ser 
de menjar: qualitat, natural i de 
proximitat”, ha subratllat, tot 
recordant que els centres són 
“la segona llar” dels alumnes 
“i en alguns casos la primera”, 
perquè la seua pròpia “no els 
dona la garantia” en qüestions 
alimentàries.
La consellera d’Agricultura, 
Teresa Jordà, ha recordat que 
aquestes accions especials per-
meten donar compliment de 
les mesures recollides en el Pla 
d’acció dels cítrics consensuat 
amb el sector. “Donar visibili-
tat als cítrics mitjançant el seu 
consum a les escoles i, així, aju-
dar a incrementar-ne la presèn-
cia als mercats de proximitat”, 
ha argumentat.
El programa de Fruita a les Es-
coles s’adreça a alumnes de se-

gon cicle d’Educació Infantil i 
de Primària de tot el territori, el 
programa es va iniciar el passat 
14 de novembre amb un primer 
lliurament de quatre peces de 
fruita –poma, clementina, pera 
i raïm-. Durant el curs, es pro-
gramaran sis lliuraments més: 
cada alumne rebrà, així, 22 pe-
ces o racions de fruita i horta-
lisses. En total, se’n repartiran 
900 tones: a banda de les ja es-
mentades, també préssecs, nec-
tarines, taronges, cireres, alber-
cocs, paraguaians, plàtans i 
cirerols. La Generalitat preveu 
destinar a aquesta iniciativa 
més de tres milions d’euros.  

Cinta Bonet
ALCANAR

Clementines d’Alcanar per als alumnes catalans. // CEDIDA.
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El col·lectiu de pagesos REM 
ha registrat una sol·licitud per 
poder acollir-se als ajuts euro-
peus per la Covid-19. Un dels 
seus portaveus, Joan Montesó, 
denuncia entrebancs per part 
de la Generalitat per poder ac-
cedir als ajuts.
REM és una associació per 
defensar el món rural que ha 
registrat a les oficines de la de-
legació de la Generalitat a les 
Terres de l’Ebre una sol·licitud 
per poder acollir-se als ajuts 

europeus pel coronavirus. 
Montesó ha explicat que les 
explotacions agràries podrien 
cobrir fins a 7.000 euros, i les 
PIMES, fins a 50.000 euros.
Montesó ha assegurat que el 
sector agrari ho està passant 
molt malament en aquesta 
crisi socioeconòmica, i que 
necessiten una injecció com 
la que ofereixen els fons eu-
ropeus. 

El director d’Agricultura a les 
Terres de l’Ebre, Jesús Gómez, 
ha confirmat que durant els 
darrers mesos del 2021 podran 
començar les últimes obres 
per posar en funcionament el 
canal de regadiu Xerta-Sénia. 
Durant una entrevista a Canal 
21 Ebre, Gómez ha detallat que 
la comunitat de regants ja ha 
aconseguit més d’un 50% d’ad-
hesió al projecte d’este regadiu 
de suport, i que han definit les 
tres primeres taques regables a 
la zones de Xerta, Roquetes i la 
Galera-Santa Bàrbara.

Segons Gómez, la primera 
zona regable, la de Xerta, tin-
drà un pressupost d’uns 10 
milions d’euros, mentre que 
les altres dos costaran uns 12 
milions cadascuna. El director 
d’Agricultura ha explicat que la 
voluntat del seu departament 
és que l’aigua del Xerta-Sé-
nia arribe en dos o tres anys al 
100% de la superfície regable, 
ja que es considera clau per al 
futur de les oliveres, ametllers 
i cítrics.
D’altra banda, Gómez ha ex-
plicat que esperen una sol·lici-
tud formal de la comunitat de 
regants de la Terra Alta, abans 
d’iniciar els tràmits per millo-
rar i ampliar el regadiu. Així, 

el director d’Agricultura ha ga-
rantit que l’ampliació del reg 
de la Terra Alta tirarà endavant 
si l’adhesió de futurs regants 
supera el 50%. De fet, ha recor-
dat que el Departament està fi-
nançant el 85% de les obres per 
crear nous regadius.
Gómez també ha detallat que 
recentment Agricultura ha 
abonat a les comunitats 5,6 mi-
lions per a la millora i moder-
nització de les xarxes de rega-
diu de Catalunya. 

Gustau Moreno
TORTOSA

Cinta Bonet
TORTOSA

PAGESIA

Pagesos del col·lectiu REM a la delegació de la Generalitat a Tortosa. // C21.

Canal Xerta-Sénia a Roquetes. // ACN.

El col·lectiu de pagesos REM denuncia
entrebancs del govern per rebre ajuts covid

Agricultura calcula que el Xerta-Sénia 
podrà regar abans de tres anys
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Tortosa ha iniciat el compte 
enrere per fer el tret de sorti-
da a la Capital de la Cultura 
Catalana 2021. Les primeres 
activitats remarcaran el patri-
moni de la ciutat, els set tresors 
tortosins escollits per votació 
popular, i inclouen un concert 
de Buhos i una exposició amb 
l’obra facsímil de Picasso sobre 
la preparació del ‘Guernica’. 
Tortosa va recollir el passat 19 
de desembre el testimoni del 
Vendrell. Totes les activitats 
es podran consultar al por-
tal web tortosacultura.cat, 
on s’emetran en directe o es 
podran veure posteriorment. 
El primer tinent d’alcalde de 
Cultura, Enric Roig, ha desta-
cat les aportacions rebudes del 
teixit cultural de la ciutat i del 
territori, amb 85 propostes que 
està avaluant el comitè organit-
zador.
Tortosa preveu “projectar-se 
com a ciutat de cruïlla al con-
junt dels Països Catalans i mos-
trar la importància del llegat 
cultural i històric” de la ciutat 
en un any en què serà seu de la 

Capital Cultural del país. L’ac-
te inaugural es farà al gener, 
amb protagonisme per al “pa-
trimoni material i immaterial”. 
Encara no s’ha tancat una data 
per fer-la perquè aquest acte, 
com altres activitats, depen-
dran de l’evolució de la pandè-
mia. L’objectiu és fer presen-
cials tantes propostes com es 
puga i “ratificar la idea que la 
cultura és segura”.
Les dates que ja estan confir-
mades són la de l’actuació del 
grup Buhos a l’auditori Felip 
Pedrell, el 29 de gener, on pre-
sentaran l’espectacle ‘Teràpia 
Col·lectiva’. També al gener 
s’inaugurarà al Museu de Tor-
tosa l’exposició amb les obres 
facsímils que Pablo Picasso va 
fer com a preparatiu del qua-
dre el ‘Guernica’.
La Capital de la Cultura 2021 
a Tortosa s’ha estructurat en 
vuit eixos que “defineixen com 
es viu la cultura a la ciutat”. La 
capital ebrenca acollida el fes-
tival Bestiarium que reuneix 
el bestiari festiu de Catalunya; 
un congrés sobre la jota; el lliu-
rament dels premis VOC d’au-
diovisuals en català; la trobada 
anual de l’Associació Catalana 
de Premsa Comarcal; l’aplec 

Adifolk o el festival Simfònic, 
que mobilitza 5.000 estudiants 
de Catalunya, entre d’altres.
També serà la Ciutat Gegante-
ra de Catalunya i se celebraran 
aniversaris, com els 25 anys de 
la inauguració del teatre audi-

tori Felip Pedrell, els 25 anys 
de la Festa del Renaixement, o 
els quinze anys de la bibliote-
ca Marcel·lí Domingo. A més, 
farà les primeres activitats del 
centenari de l’any Pedrell, pre-
vist pel 2022, amb l’estrena de 

l’obra ‘Matinada’. 

260 ANYS d’història són els que 
suma la llibreria La 2 de Viladrich de 
Tortosa. El passat 21 de desembre, 
l’actual propietaria de l’establiment, 
Rosa Cubeles, va rebre el guardó que 
el Gremi d’Editors de Catalunya en-
trega a les tres llibreries més antigues 
del país. Cubeles ha valorat el premi 

en un any difícil per al sector. “El co-
merç electrònic o els llibres digitals 
són una amenaça”. 
La 2 de Viladrich és hereva de l’antiga 
Viladrich, que a la vegada va agafar 
el relleu de la llibreria religiosa que va 
regentar fa més de dos segles Fran-
cesc Mestre i Noé.  S.A.

La 2 de Viladrich, premi Atlàntida

TORTOSA

Els Buhos i Picasso, primers protagonistes 
de la Capital de la Cultura Catalana

Meritxell Roigé rep el testimoni del Vendrell de la Capital de la Cultura Catalana. // CEDIDA.

ACN
TORTOSA
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La comissió mixta de l’1,5% Cul-
tural i del Ministeri de Cultura i 
Esports han acordat finançar 
dos actuacions a les Terres de 
l’Ebre, en el marc de la convo-
catòria per recuperar i posar en 
valor elements del patrimoni 
històric. Es tracta de la restau-

ració i neteja de la catedral de 
Tortosa, amb una subvenció del 
60% del pressupost total, que 
ascendeix a 599.814,28 euros, i 
de la restauració i consolidació 
del castell d’Ulldecona, que re-
brà el 35% de l’actuació que as-
cendeix a 275.411,92 euros.
Al conjunt de Catalunya, hi 
haurà un total de 25 actuacions 
finançades. La inversió total 
prevista per les entitats i admi-

nistracions participants, in-
cloent-hi les aportacions de 
l’Estat, serà de més de 23,5 mi-
lions d’euros. En concret, el Mi-
nisteri de Transports, aportarà 
més de 13,3 milions per a pro-
jectes de recuperació i posada 
en valor del patrimoni històric, 
a càrrec dels fons que es gene-
ren per a l’1,5% Cultural, com a 
conseqüència de la contractació 
d’obra pública. 

Ajut estatal per restaurar la façana de la Catedral
G.M.
TORTOSA

Catedral de Tortosa. // GUSTAU MORENO.
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Joaquim Vilagrassa: ‘Les marfantes 
són un mite, però també una realitat’

Joaquim Vilagrassa va publi-
car en plena pandèmia la no-
vel·la ‘Les marfantes de Fullo-
la’, una amalgama d’estudis, 
investigació històrica i relat de 
ciència-ficció situat en dues 
èpoques. Un llibre, editat per 
Onada Edicions, que ha estat 
una de les sorpreses de la tem-
porada al territori. La novel·la 
tracta sobre l’enemistat entre 
dos pagesos durant els anys de 
la postguerra, però també del 
mite de les marfantes durant 
els anys de l’estraperlo i dels 
maquis, en una època en què 
encara hi havia molta vida a 
Fullola i a la resta de partides 
entre Tortosa i el Perelló.

“Les marfantes són un mite, 
però també una realitat. Les 
marfantes van existir. Es van 
usar sobretot en l’època de 
l’estraperlo per delinquir”, ha 
recordat durant una entrevis-
ta a Canal 21 Ebre. Vilagrassa 
ha detallat que les marfantes 
s’utilitzaven per atemorir la 
població, ja que als llocs per 
on passava una marfanta no 
sortia ningú. “Eren uns per-
sonatges vestits i tapats, amb 
una altura excepcional, una 
espècie de gegants”, ha ex-
plicat l’escriptor. “Vaig pen-
sar que posant-les dins de la 
novel·la, tindria un misteri 
que atrauria una mica més la 
inquietud per un personatge 
que tampoc no era molt co-
negut”, ha afegit: “Encara que 
no passés la marfanta, es deia, 

i la gent s’espantava i ja no 
passava per aquells camins. 
Els camins quedaven nets de 
curiosos i de gent que pogués 
interrompre l’activitat de l’es-
traperlo”.
Vilagrassa ha explicat que va 
aprofitar l’embolcall de la no-
vel·la per explicar d’una mane-
ra més amena les seues recer-
ques històriques sobre el 
projecte del canal de regadiu 
l’Aldea-Camarles i sobre la dis-
puta entre Tortosa i el Perelló 
per la titularitat de la zona de 
Fullola, amb el seu poblat me-
dieval ara abandonat. 

GUSTAU MORENO
L’ALDEA 

‘Les marfantes de Fullola‘. // CEDIDA.

LLIBRES

 CULTURA
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El Museu de les Terres de 
l’Ebre és l’escenari, des de 
principis de desembre, de 
l’exposició “Col·leccionar 
passions. Biel Pubill i l’uni-
vers dels jocs i els joguets po-
pulars”. Es tracta d’una gran 
mostra de 470 jocs, joguets 
i estris de joc procedents 
dels cinc continents, que el 
col·leccionista asconenc Biel 
Pubill Soler ha anat reunint 
durant més de vint anys. L’ex-

posició de Pubill es pot visi-
tar a la sala d’exposicions del 
Museu, fins al 28 de febrer i 
forma part del cicle ‘Col·lec-
cionar passions’, que pro-
mouen el Museu de les Terres 
de l’Ebre i el Departament de 
Cultura a través de l’Observa-
tori del Patrimoni Etnològic i 
Immaterial.
Feta a base de constància, la 
col·lecció de està integrada 
per peces que conformen un 
conjunt molt important i ric 
patrimonialment, ja que a més 
de tenir uns orígens geogràfics 
molt diversos, també estan fa-

bricats amb materials natu-
rals, reciclats o industrials. En 
general, un conjunt de peces 
lúdiques, algunes per a infants 
i altres per a adults, que, en la 
major part dels casos, el ma-
teix Pubill ha anat adquirint 
directament de les mans arte-
sanes que els han creat.
La col·lecció de Biel Pubill 
permet reconèixer com totes 
les societats actuals, molt 
allunyades les unes de les al-
tres, comparteixen la necessi-
tat de jugar i de transmetre 
generació a generació aquells 
valors que les singularitzen. 

Els joguets de Biel Pubill, al Museu de les Terres de l’Ebre

G.M.
AMPOSTA

Col·lecció de Biel Pubill. // CEDIDA.
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La Federació Catalana de 
Futbol va donar llum verda 
a la reestructuració de les 
competicions del futbol i fut-
bol sala d’àmbit territorial 
per la temporada 2020-2021, 
en la reunió de la Junta Di-
rectiva corresponent al mes 
de desembre. L’aprovació 
es va produir després de les 
trobades telemàtiques man-
tingudes amb equips de totes 
les categories. 
L’adaptació dels plans de 
competició estableix la re-
ducció de les lligues amateu-
rs i de base, de tal manera que 
les categories amb subgrups 
passaran a disputar-se a una 
fase, i en la resta es jugarà la 
competició a una única volta.
La data de represa de les 
competicions, fixada ini-
cialment a partir del 9 i 10 
de gener en futbol, i del 16 i 
17 del mateix mes en futbol 
sala, així com en les últimes 
categories del futbol femení 
i base, estarà condicionada 
a la decisió final del Govern, 
en funció de l’avançament de 

les fases de desescalada mar-
cades.
A la Primera i la Segona Ca-
talana, es disputarà la totali-
tat de la primera fase, en cada 
subgrup. L’ascens es decidirà 
en una eliminatòria d’anada 
i tornada entre els campions 
de cada subgrup, mentre que 
els descensos seran directes 
segons la classificació final 
per posicions.
Al seu torn, a la resta de ca-
tegories, es reestructurarà 
la lliga regular a una volta 
de competició, mantenint 
en gairebé tots els casos les 
agrupacions actuals d’equips.
Pel que fa al calendari, en 
aquells campionats ja ini-
ciats es reprendrà la lliga a 
partir de la jornada en què es 
va quedar aturada. La resta 
de grups donaran el tret de 
sortida a la temporada amb 
la disputa de la primera jor-
nada.
A la vegada, el nou calendari 
comprendrà diverses jorna-
des de descans per a facilitar 
la recuperació dels partits 
que s’hagin d’ajornar per 
qualsevol motiu. 
El món del futbol i d’altres 
disciplines esportives han 

explicat reiteradament que 
l’esport és segur i que s’han 
complit els protocols a la 
perfecció, però la situació 
provocada per la pandèmia 

ha fet que, per ara, no es pu-
gui competir a nivell ama-
teur català, amb tot el que 
això comporta. Tots els clubs 
esperen un 2021 millor. 

El jove pilot gandesà Àlex Puey es 
va proclamar campió d’Espanya 
d’Enduro Infantil en la categoria 
de 125 cc, després de l’última cursa 
del certamen celebrada al circuit 
valencià de Cheste, en la que el 
terraltí va ocupar la primera posi-
ció de manera brillant. Puey té un 

futur per endavant molt promete-
dor, després de tornar a demostrar 
la seua gran qualitat. L’any que ve,  
l’ebrenc correrà l’Estatal d’Enduro  
absolut en categoria júnior i algu-
na prova del Mundial, sempre que 
el calendari i el pressupost ho per-
metin.   

Puey, campió d’Espanya d’Enduro

ESPORTS

L’FCF aprova la reestructuració de les 
competicions de futbol i futbol sala

Imatge d’un partit d’aquesta temporada 2020-2021. // CEDIDA.

Vicky Maigí
TORTOSA

E
ESPORTS
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El Circuit Audi Pàdel Series 
tenia previst realitzar del 14 al 
20 de desembre el Màster, al 
Win Tortosa, amb els millors 
jugadors i jugadores del certa-
men, però els organitzadors es 
van veure obligats a ajornar-lo. 

Cal recordar que el Màster ha-
via de ser la culminació d’un 
any en el que el Circuit ha ha-
gut de reprogramar diferents 
tornejos, a causa de la situació 
provocada pel coronavirus. Tot 
i haver de variar algunes dates, 
en totes les cites hi ha hagut 
una bona participació. L’event 
es celebrarà quan les autoritats 
donen l’autorització. 

Aquest 2021, l’Audi Pàdel Se-
ries tornarà amb més força i 
amb un calendari molt atrac-
tiu, que començarà a l’I am Pà-
del Amposta. L’evolució del 
coronavirus les properes set-
manes determinarà la data en 
la qual es podrà dur a terme la 
competició a la capital del 
Montsià, on s’espera un bon 
nombre de parelles. 

L’Audi Pàdel Series ajorna el Màster del Win Tortosa

V.M.
TORTOSA

Alguns participants a l’Audi Pàdel Series. // C21.
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 ESPORTS

Edu Prades va acabar l’etapa 
al Movistar Team, equip pel 
qual va fitxar fa dos anys, i 
va anunciar la seua incor-
poració al Nippo Delko One 
Provence, equip de Marsella, 
per les dues pròximes tem-
porades. 
El ciclista canareu, de 33 
anys, ha viscut una tempora-
da complicada a causa de la 
situació provocada pel coro-
navirus i per una forta cai-

guda que va patir a principis 
d’agost a la Volta a Polònia, 
que li va provocar una frac-
tura a una vèrtebra cervical, 
que el va mantenir dos mesos 
allunyat de les competicions, 
fins que va reaparèixer a la 
Fletxa Valona (Bélgica), a 
principis d’octubre. Com a 
resultat mes destacat asso-
lit aquesta campanya, està 
el tercer lloc del Circuit 
Getxo-Memorial Germans 
Otxoa.
Sobre el seu nou equip, Pra-
des afirmava que “aquesta 
formació m’ofereix un calen-

dari adequat a les meues ca-
racterístiques”. 
Per la seua part, el director 
esportiu de l’equip francès, 
Philippe Lannes, va donar la 
benvinguda a Edu explicant 
que “ens agrada el seu espe-
rit competitiu. Té més perfil 
de líder a un Pro Team que 
de lloctinent a un World 
Tour”. Lannes també apun-
tava que li proporcionaran 
mitjans dignes d’un equip 
World Tou i que escolliran 
curses en les que pugue ex-
pressar tot el seu enorme 
potencial. 

La remera Aina Cid, escollida millor 
esportista catalana del 2020

 La component del Club Nàutic Amposta i el 
pilot de trial Toni Bou van rebre la distinció

 L’ampostina, que va ser segona a l’Europeu amb 
Virginia Díaz, prepara els Jocs de Tòquio 2021

Aina Cid va ser escollida mi-
llor esportista catalana del 
2020 juntament amb el pilot 
de trial de Piera, Toni Bou. La 
component del Club Nàutic 
Amposta, que ja fa temps que 
té el bitllet per anar als Jocs 
de Tòquio 2021 en dos sense 
timoner, valora aquesta dis-
tinció: “Ser escollida millor 
esportista catalana del 2020 
va ser una alegria molt gran en 
un any complicat”. 
Aina, que ha estat concentra-
da recentment amb la Selecció 
Espanyola a Sierra Nevada, i la 
seua companya, Virginia Díaz, 
van ser segones al Campionat 
d’Europa del 2020, però viuen 
una situació complicada, per-
què degut a la pandèmia, han 
de combinar la preparació per 
als Jocs amb les mesures de 
seguretat. 
Abans que arribi la cita olím-
pica, marcada amb vermell al 
calendari, Aina prendrà part 
en algunes competicions in-
ternacionals i nacionals en les 
que acabarà d’afinar l’estat de 
forma. Posteriorment, tindrà 
ocasió de participar en els 
seus segons Jocs Olímpics; cal 

recordar que la remera de la 
capital del Montsià va estar 
present a Rio de Janeiro, on va 
aconseguir diploma amb Anna 
Boada, en la modalitat de dos 

sense timoner, després de ser 
sisenes a la final. A Tòquio, 
Aina tindrà a Virginia Díaz 
com a companya i les seues as-
piracions passen per poder  

lluitar amb els millors bots del 
dos sense timoner, per tal de 
penjar-se una medalla, fet que 
seria històric per a l’esport de 
les Terres de l’Ebre. 

V.M.
AMPOSTA

Aina Cid, component del Club Nàutic Amposta, amb la seua companya Virginia Díaz. // CEDIDA.

El ciclista d’Alcanar, Edu Prades. // MOVISTAR TEAM.

Edu Prades fitxa pel Nippo Delko
Redacció
ALCANAR

Mira el
vídeo
en este
enllaç



Gener 2021 // 35cop d’ull

ESPORTS  

L’esport ebrenc, premiat a Tortosa
 L’Auditori Felip Pedrell va acollir la setena

edició dels Premis Esportius Terres de l’Ebre
 Anna Maria Bel, Antoni Garcia i Joaquín Roda, 

distingits per les seues respectives trajectòries

El Teatre Auditori Felip Pe-
drell va acollir la setena edi-
ció dels Premis Esportius 
Terres de l’Ebre, que es van 
celebrar amb totes les mesu-
res de seguretat pertinents, a 
causa de la situació provoca-
da pel coronavirus.
Aquests guardons van pre-
miar la trajectòria de forja-
dors. Els premis van recaure 
sobre Anna Maria Bel (Tor-
tosa) pel foment de la dansa 
durant la seva trajectòria vi-
tal; Antoni Garcia (Flix), pel 
foment dels jocs populars 
al jovent ebrenc, i Joaquín 
Roda, pel foment i la vincula-
ció vital al futbol; de fet, ac-
tualment és el president de la 
UE Remolins-Bítem i va ser 
l’impulsor del torneig Maria-
no Toha, que ja porta un total 
de 47 edicions.
Al mateix temps, es va fer un 

reconeixement als dos clubs 
que l’any passat van celebrar 
el centenari: el CD Alcanar i 
el CF Santa Bàrbara; també es 
van distingir diverses entitats 
que van fer els 50 i els 25 anys 
de vida.
Alhora, es va retre homenat-
ge pòstum a Lluís Horta Vidal 
per la seva passió pel trail, 
l’excursionisme, la muntanya 
i el territori. Va ser un mo-
ment molt emotiu. 
Finalment, es va fer també 
un reconeixement als espor-
tistes ebrencs majors d’edat 
que van assolir el primer lloc 
en Campionats de Catalun-
ya o bé van fer podi en Cam-
pionats d’Espanya i/o nivells 
superiors, juntament amb 
campions absoluts, en les di-
verses especialitats, durant 
l’any 2019. 
La gala de l’esport de les Te-
rres de l’Ebre va acabar amb 
l’actuació musical del cone-
gut grup Quico el Célio, el Noi 
i el Mut de Ferreries. 

Redacció
TORTOSA

I Una de les persones que va rebre premi durant la gala. // DELEGACIÓ DEL GOVERN A L’EBRE 

ESPORTS

El deltebrenc Rafa Flores va 
acudir en condició de Selec-
cionador Català al Campionat 
de Trail Running per Federa-
cions Autonòmiques que es 
va celebrar a Sant Josep de sa 
Talaia, a les Illes Balears. 
La cita va ser per a la catego-
ria absoluta i per a la sub’20 i 
també hi van ser presents els 
atletes Edu Hernández (Unió 
Atlètica Montsià) i Àdam 
Maijó (Agrupació Atlètica de 
Catalunya). 
Catalunya va ser primera en 
categoria absoluta femenina; 
quarta en absoluta masculina; 
primera en sub’20 femenina 
i segona en sub’20 masculi-
na. Àdam Maijó va fer una 
cursa espectacular acabant 
segon de la general amb un 
crono de 31.56. El bateà, tot i 
ser el primer en creuar la lí-
nia d’arribada, va ser superat 

a la general pel basc Gontzal 
Murgoitio (31.04), atleta que 
va sortir un minut per darrera 
de Maijó i que competia fora 
de concurs. Va ser la culmi-
nació d’una campanya en la 
que l’atleta de la Terra Alta 
ha seguit demostrant el seu 
potencial, firmant actuacions 
molt destacades, com el pri-
mer lloc a la Jean Bouin.
D’altra banda, a les Illes Ba-
lears, Edu Hernández va ser 
catorzè amb 1.29.56. 
A Sant Josep de sa Talaia hi va 
haver un total de 90 atletes 
absoluts, amb grans noms, 
que van competir sobre un 
ràpid traçat de 21 kilòmetres i 
782 metres de desnivell posi-
tiu. També van participar 45 
júniors sub’20 sobre un reco-
rregut de 8 kilòmetres i 350 
metres positius. Va ser una de 
les cites que es va poder dis-
putar, malgrat la situació pro-
vocada pel coronavirus, que 
està afectant a les competi-
cions esportives. 

Redacció
BATEA

L’atleta de Batea Àdam Maijó durant la cursa. // CEDIDA.

Catalunya es llueix a l’Estatal de Trail
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La Trencacims obre inscripcions
 Està previst que la cita, que al 2020 no es va

disputar, se celebri els dies 20 i 21 de març a Paüls
 Es mantenen les modalitats i recorreguts

de curses que l’organització tenia planificats

La vuitena edició de la Trenca-
cims de Paüls es disputarà els 
dies 20 i 21 de març i el 18 de 
desembre es van obrir les ins-
cripcions. L’organització de la 
cita va emetre un comunicat 
en el que assegurava que: “És 
ben sabut per tothom la situa-
ció de pandèmia mundial en la 
que malauradament ens tro-
bem immersos, la qual, aquest 
any 2020, ens va sorprendre 
a molt pocs dies de la cursa, 
obligant-nos a suspendre la 
Trencacims de manera sobta-
da i amb tots els preparatius 
ja realitzats”. No obstant, des 
de l’organització de la Trenca-
cims asseguraven que “no hem 
parat de treballar amb un clar 
objectiu, que no és altre que 

preparar el camí per poder-vos 
oferir una propera edició, que 
no serà com ens agradaria que 
fos, però que serà tot el millor 
que pugui ser”.
Les persones que van realit-
zar la inscripció i pagament en 
l’edició que es va haver de sus-
pendre tindran un descompte 
equivalent a la quantitat no re-
tornada, el qual se’ls aplicarà 
automàticament en el mo-
ment de realitzar la inscripció 
per aquesta propera edició del 
2021.
Es mantenen les modalitats i 
recorreguts de curses que es 
tenien planificades per a l’edi-
ció que finalment no es va ce-
lebrar, els quals passen per 
nous senders i corriols que es 
van obrir per a la Trencacims 
2020, i que recorren indrets 
espectaculars que mai han vist 
els participants. 

Vicky Maigí
PAÜLS

Imatge d’una edició anterior de la Trencacims de Paüls. // FACEBOOK TRENCACIMS.

CURSES PER MUNTANYA

Benjamín Cuevas va deixar de 
ser l’entrenador del Volei Ro-
quetes “per motius laborals”, 
després de demostrar la seua 
qualitat a la banqueta roquete-
ra. Cuevas va explicar que “ha 
estat una decisió difícil, però 
crec que és el millor ja que no 
puc dedicar el temps necessa-
ri a l’equip per seguir aspirant 
a tot. De totes maneres, segui-
ré al club ajudant amb el que 

pugui”. El nou entrenador és  
Agustín Rodríguez Martín, ar-
gentí amb nacionalitat espan-
yola. L’últim equip on ha entre-
nat és el Puerto San Martín (A1 
Argentina), tot i que ja havia 
estat a Catalunya al Granollers i 
a altres conjunts espanyols com 
l’Illa Grau i l’Almendralejo.
Agustín va debutar amb dues 
victòries davant Olot i Balàfia 
Lleida, en els dos últims encon-
tres de l’any, i després va arri-
bar el parèntesi a causa de les 
festes nadalenques.
El Volei Roquetes està realit-

zant una magnífica campanya, 
ja que fins al moment ha guan-
yat deu partits i només n’ha 
perdut un. Després de Nadal, 
els del Baix Ebre visitaran la 
pista del Monjos, equip de la 
zona baixa que, a priori, no ha 
de plantejar excessius proble-
mes als roqueteros, aspirants a 
l’ascens. 

Canvis a la banqueta del Club Volei Roquetes

V.M.
ROQUETES

Els jugadors del Volei Roquetes. // CEDIDA.

Mira el
vídeo
en este
enllaç

L’Handbol Amposta-Lagrama 
es va situar cuer, després de 
les dos derrotes patides en els 
dos últims partits de l’any. Les 
ampostines van perdre (24-29) 
davant l’Almassora, rival di-
recte a la part baixa. Va ser un 
partit on les males definicions 

en el llançament van provocar 
que l’aportació golejadora am-
postina fos molt baixa. Durant 
els seixanta minuts es van po-
der veure defenses contun-
dents que van fer que els dos 
conjunts tinguessen proble-
mes per anotar; tot i així, l’Al-
massora va ser més eficaç.
D’altra banda, l’Amposta tam-
poc va poder superar (19-26) al 

potent Elda en un partit recu-
perat de la tercera jornada. Les 
locals van mostrar agressivitat 
en defensa i intensitat en atac i 
van posar contra les cordes al 
potent conjunt alacantí, però 
l’Elda, amb més banqueta, va 
acabar guanyant. Ara, la com-
petició viurà un parèntesi, i es 
reprendrà el cap de setmana 
del 16 i 17 de gener. 

L’Handbol Amposta es troba en zona de descens

V.M.
AMPOSTA

Les jugadores de l’Handbol Amposta-Lagrama. // CEDIDA.
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Una vegada hem 
passat les festes de 
Nadal i Cap d’Any 
arriba la més que 
més il·lusió genera, 
la de Reis. I, com no, 
hem de preparar un 
dolç que acompanyi 
aquestes hores 
boniques de màgia 
que mai s’obliden. 
Us proposo un tortell 
diferent que crec que 
també us agradarà. Li 
podeu posar una fava, 
una figureta de Rei 
Mag, una corona i...
xalareu. 
Els meus millors 
desitjos per la Nit de 
Reis!”

Un tortell de
reis diferent

Per Lurdes Sanchís

LA CUINA DEL

DELTA

Llet fregida
de la iaia

Ingredients
· 500 ml. de llet
· 50 g. de sucre
· 50 g. de Maizena
· 1 branca de canyella 
· 1 pell de llimona
· 1 ou
· Sucre
· Farina
· Canyella en pols
· Oli de girasol

Elaboració
Escalfar la llet (reservant una 
part) amb la pell de la llimona 
i la canyella. Quan arranque 
el bull, treure del foc i deixar 
reposar uns minuts. Colar i 
reservar. A part, barrejar el 
sucre i la Maizena. Abocar 
la llet freda reservada i 
barrejar bé fins que no queden 
grumolls. Abocar la mescla 
dins la llet i tornar-ho a posar 
al foc, anant-ho remenant 
sense parar per tal que no 
s’enganxe. Quan trenque a 
bullir i s’espesse, posar-ho 
en una safata d’uns 2 cm. 
d’alçada. Deixar-ho refredar 
sense tapar. Tallar trossets 
menuts, arrebossant-los amb 
farina i ou i fregir-los. Encara 
calents, arrebossar-los amb el 
sucre i canyella.
Serviu-la gelada i ensucrada. 
Escorreu l’oli posant els talls a 
sobre de paper de cuina.

INGREDIENTS
• 130g de mantega a daus
• 120g de sucre
• 6 tires de pell de llimona
• 6 tires de pell de taronja

• 60g de llet, 3 ous
• 15g de llevat fresc
• 30g d’aigua de tarongina
• 450g de farina de força
• 1 polsim de sal

• 100g de sucre morè
• 50g de taronja confitada
• 50g de perles de xocolata
• 50g de nous trossejades
• 1 ou batut per pinzellar

INGREDIENTS PREFERMENT

• 70g de llet
• 10g de llevat fresc
• 10g sucre
•130g farina de força

PREPARACIÓ PREFERMENT

Posem els ingredients en un 
bol i els barregem i amassem 
amb la mà. Formem una bola i 
la introduïm dins d’un bol amb 
aigua tèbia. Quan la bola suri i el 
seu volum hagi multiplicat per 2 
estarà enllestida per continuar.

ELABORACIÓ
1. Pulveritzem el sucre i les pells 
de taronja i llimona.
2. En un bol gran posem el sucre, 
la llet, els ous, el llevat, l’aigua 
de tarongina, la farina i la sal 
i ho barregem amb la bola del 
preferment. Enfarinem el pedrís 
i aboquem la massa i ho amassem 
una bona estona, incorporant 
a poc a poc els 80g de mantega 
fins que la massa quedi ben llisa i 
lluenta. La tapem amb un drap i 
deixem que dobli el seu volum.

3. Passat aquest primer llevat, 
amb un corró l’escampem i li 
donem forma rectangular.
4. En un bol barregem la resta 
de mantega i el sucre moré. 
Untem la massa amb aquesta 
preparació.
5. Repartim la taronja confitada, 
les nous i les perles de xocolata. 
Enrotllem la massa per la part 
més llarga i unim els extrems per 
formar el tortell.
6. Passem el tortell a la llanda del 
forn coberta amb paper vegetal.

7. Amb unes tisores fem uns 
talls nets cada 3cm., vigilant de 
no arribar al centre. Girem uns 
45º cada part que hem tallat 
(l’agafem per sota, amb la mà i 
la girem), quedant-nos com un 
ventall.
8. Pintem amb ou batut el tortell 
i el deixem reposar fins a doblar 
el seu volum.
8. Escalfem el forn a 200º i 
enfornem 5 minuts a 200º i 
15-20 minuts a 180º. El deixem 
refredar sobre una reixeta.

LA CUINA DE L'OLGA
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Wifi 6, la nova solució de les connexions sense fils

Aquest passat desembre s’ha signat el conveni que 
permetrà el desplegament de la xarxa de fibra òptica a 
la província de Tarragona. Amb un cost de poc més de 
33 milions d’euros, la seva finalitat serà cobrir l’accés 
de fins al 75% de la població tarragonina amb durant 
el 2022.
L’objectiu de l’acord és fer arribar la fibra òptica a tots 
els indrets possibles, tot i que les zones rurals més 
remotes quedaran excloses pels elevats costos d’im-
plantació.
Actualment, la majoria dels principals nuclis urbans de 
la província ja gaudeixen de xarxa òptica. Després de 
molts anys gaudint dels serveis ADSL, per fi, el salt de 
velocitat que ens ofereix la fibra és una realitat super-
lativa, augmentant-la dels 10-20 Mbps habituals fins 
als 100, 300, 600 o fins i tot als 1000 Gbps. Amb aques-
tes estratosfèriques velocitats es pot realitzar pràcti-
cament qualsevol tasca, des de teletreball, continguts 
multimèdia d’alta definició, videojocs en streaming, re-
unions i videoconferències massives, o el núvol on-line, 
que funciona pràcticament com si fos una unitat local.
Amb tot això, els operadors de fibra han de millorar 
la qualitat dels aparells de connexió (els routers) que 

subministren. I és que l’elevat cost dels mateixos sol 
ser la causa perquè no compleixin uns mínims de qua-
litat i prestacions, actualment imprescindibles per la 
cada cop més elevada quantitat de dispositius del nos-
tre entorn. A més, amb la nova revolució digital prepa-
rada per als propers anys amb l’anomenat “internet de 
les coses”, la quantitat de dispositius que requeriran 
estar connectats a la xarxa augmentarà de forma ex-
ponencial.
Amb tot, les operadores ens envaeixen amb agressi-
ves campanyes per tal de convèncer nous clients, sent 
aquest, probablement, el principal motiu que porta un 
retall de costos, i el més fàcil és amb l’aparell de con-
nexió que ens subministren. Per tant, si la teva xarxa 
Wifi sovint et dona problemes de caiguda o perceps 
falta de cobertura i lentitud, quina solució raonable po-
dem aplicar per tal de millorar-la?
La més econòmica seria contactar amb l’operador i tra-
mitar la corresponent incidència, tot i que ens posaran 
força dificultats i, si insistim, és probable que accedei-
xin a la substitució del router per un d’igual o de simi-
lars prestacions. El “pla B” seria la compra d’un rou-
ter d’última generació, amb tecnologia Wifi 6E, també 

coneguda com a Wifi 6Ghz. Aquests aparells aporten 
excel·lents millores en velocitat, així com una robusta 
i fiable gestió sense fils, imprescindible en condicions 
d’alta saturació de l’espectre radioelèctric. Actualment 
ja trobem equips amb un cost més que raonable, ron-
dant els 50-60€. Aquests aparells aniran connectats al 
mòdem-router de l’operadora, que tants de mals de cap 
ens dona.
Quant a la tecnologia en si mateixa, el Wifi 5 (o Wifi 
ac) actual ofereix fins a 2 bandes de connexió, a 2,4 i 
5 GHz, mentre que el Wifi 6E suma un tercera banda 
radioelèctrica a 6GHz, que permetrà cobrir tot l’espec-
tre fins arribar als 7,125GHz. Al mateix temps, també 
aporta fins a 14 canals addicionals de 80 MHz o 7 ca-
nals de 160 MHz en funció de com es vulgui gestionar 
la instal·lació.
Un últim detall molt important: la implantació d’un 
equip Wifi 6E requerirà que els aparells receptors 
també disposin d’un adaptador compatible amb el nou 
protocol. Per tant, és imprescindible que ens assegu-
rem que els nostres aparells implementin aquesta pres-
tació, ja que en un futur immediat serà pràcticament 
indispensable.

per Jaume Querol

“Som fortes i valentes” és el 
títol del recull de dotze contes 
escrits i il·lustrats per l’alum-
nat de cinquè de primària de 
diverses escoles de les Terres 
de l’Ebre. Un projecte que té 
per objectiu promoure valors 
igualitaris entre infants i joves 
del territori a través de contes 
no sexistes. La coordinadora 
de l’Institut Català de les Do-
nes, Carme Valls, ha destacat 
que “els contes tradicionals 
sempre han tingut uns rols 
estereotipats que presenten 
les dones com a dèbils, man-
cades de recursos sense el seu 
príncep blau. Des de la infan-
tesa ens orienten sobre com 
hem de ser segons el nostre 

sexe, se’ns adjudiquen uns 
rols de gènere que fan que es 
generen desigualtats” i, per 
tant, “és per este motiu que 
des de l’ICD ens vam adreçar 
a l’alumnat de 5è de primària 
de les escoles de les Terres de 
l’Ebre i els vam proposar de fer 
un recull de contes no sexistes, 
redactats i il·lustrats pel ma-
teix alumnat, i on s’empode-
raren les dones i se superaren 
els estereotips”.En l’acte s’ha 
fet la lectura d’un fragment del 
conte “El somni de la Irene”, 
per part de la seua autora, Bru-
na Rosa Escurriola, alumna de 
l’escola Sant Miquel de Delte-
bre. La seua mestra, Laia Mo-
rales, ha explicat que després 
de fer un treball previ es va 
decidir optar per un conte que 
explica els entrebancs d’una 
xiqueta que vol ser pagesa.

L’autora del conte remarcava 
que la tasca de moltes dones so-
vint no ha estat reconeguda com 
sí que s’ha fet amb els homes.
Per a Laura Martínez, presi-
denta de l’ICD, l’objectiu és 
“refexionar sobre els rols i els 
estereotips de gènere que ens 
envolten, qüestionar els rols de 
gènere i proposar alternatives 
més igualitàries, amb una mi-
rada més àmplia dels models 
masculins i femenins, fomen-
tar el respecte, ensenyar-los a 
respectar les diferències, l’em-
patia, el valor de la igualtat i 
l’empoderament de les dones 
en tots els àmbits”. 

Un recull de contes promou valors igualitaris entre 
infants i joves de les Terres de l’Ebre
Cinta Bonet
TORTOSA

Presentació de ‘Som fortes i valentes’. // CEDIDA.

EN PERILL D’EXTINCIÓ estan els 
videoclubs. Però encara queden super-
vivents, com Vídeo Amposta, l’últim de 
les Terres de l’Ebre. Amb més de trenta 
anys de vida, este negoci ha passat 
pels moments més àlgids del sector, 
però també per les crisis més dures.
En els últims quinze anys han passat 
d’haver-hi 7000 videoclubs arreu d’Es-

panya a només 300. L’últim negoci que 
es dedica exclusivament al lloguer de 
DVD a les Terres de l’Ebre es troba a la 
capital del Montsià. El seu propietari 
és Josep Forcadell. Un dels seus clients 
més antics és Jacint Espuny, que ha 
arribat a dedicar-se professionalment 
al cinema. La seua filla ha heretat el 
costum d’acudir al videoclub.  S.A.

L’últim videoclub el trobaràs a Amposta

FEMINISME

D
DIVERS

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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 DIVERS

Canal 21 Ebre tanca l’any amb més de
25.000 espectadors diaris

La televisió local a les Terres 
de l’Ebre gaudeix de bona sa-
lut. És el que es desprén dels 
controls diaris d’audiència que 
ofereix Konodrac, l’empresa 
que dóna el servei de consum 
a televisors intel·ligents a més 
de 25 canals de televisió que 
formen part de la Xarxa.
Canal 21 Ebre és seguit cada 
dia per més de 25.000 espec-
tadors segons les dades esti-
mades d’audiència oferides 
per Konodrac.
L’any que hem acabat supo-
sa un augment de les dades 
de consum televisiu, espe-
cialment durant els mesos 
de confinament. Canal 21 
Ebre va ser l’única televisió 
local de les Terres de l’Ebre 
en mantenir un equip mòbil 
per portar les imatges de tot 
el que, malgrat el tancament, 
continuava passant a les qua-
tre comarques ebrenques.

Des de Canal 21 també es va 
apostar per la participació 
ciutadana. Amb l’etiqueta 
#JoemquedoacasaC21 els es-
pectadors van poder explicar 
el seu confinament i contar 
històries a l’espai de contes 
Vet Aquí.
Però abans de l’arribada de la 
pandèmia, l’audiència tam-
bé va fer costat a la televisió 
local de les Terres de l’Ebre 
amb la cobertura dels efectes 
del temporal Glòria, que a mi-
tjan mes de gener, va enfari-
nar la Terra Alta, i va assolar 
el delta de l’Ebre en un tem-
poral que es recordarà durant 
molt de temps.
Els bons índex d’audiència 
també es veuen reflectits a les 
xarxes socials. Els mitjans di-
gitals del grup Doble Colum-
na arriben a més de 40.000 
persones d’arreu de les Terres 
de l’Ebre i, Canal 21 és la te-
levisió local més seguida a la 
carta amb més de 3,5 milions 
de reproduccions a Youtube 
durant els últims sis mesos.

Programació festiva
Canal 21, la televisió de les 
Terres de l’Ebre ofereix es-
tes festes de Nadal una pro-
gramació especial amb un 
catàleg de dotze pel·lícules 
familiars que s’estan progra-
mant des del pont de la Purís-

sima i que es poden veure fins 
al 6 de gener a les 16 hores i a 
les 22 hores.
La programació d’estes fes-
tes s’ha completat amb la mi-
llor música  ebrenca a Sonats 
del Sud i el concert de Nadal 
de la URV des de la Catedral 

de Tortosa amb el Quartet 
Mèlt. Una graella que s’ha 
completat amb els progra-
mes de la Xarxa de Televi-
sions locals de Catalunya 
amb els dibuixos animats del 
matí, més música i especta-
cles teatrals.  

La redacció de Canal 21 Ebre. // JOAQUIM DOMINGO.

Redacció
TORTOSA

PROGRAMACIÓ DE CANAL 21 EBRE La televisió d'aquí, feta aquí.
DILLUNS

06.30 Fem una ullada

07.00 Informatiu XAL

07.30 Fem una ullada

08.00 Informatiu XAL

10.00 Primera Columna

11.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14.30 La Porteria

15.30 L’informatiu

16.00 Fem una ullada

17.00 Sonats del Sud

17.30 Tens un racó a dalt 

del món

18.00 Fem una ullada

18.30 10 Comarques

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Al dia Sénia

20.30 L’informatiu

21.00 Entrevista

21.30 L’informatiu

22.00 Temps Afegit

22.15 Partit de la jornada

00.00 L’informatiu

DIMARTS

06.30 L’informatiu 

07.00 Informatiu XAL

07.30 L’informatiu 

08.00 Informatiu XAL

09.00 L’informatiu 

09.30 Informatiu XAL 

10.00 Primera Columna 

11.30 Sonats del Sud

12.00 Tens un racó a dalt 

del món

12.30 Temps Afegit

13.00 Primera Columna

14.30 La Porteria 

15.30 L’informatiu 

16.00 Temps Afegit

16.15 Partit de la jornada 

18.30 10 Comarques

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Al dia Sénia

20.30 L’informatiu

21.00 Entrevista

21.30 L’informatiu

22.00 Poliesportiu

22.30 Tens un racó a dalt 

del món

23.00 Fem una ullada

00.00 L’informatiu

DIMECRES

06.30 L’informatiu 

07.00 Informatiu XAL

07.30 L’informatiu 

08.00 Informatiu XAL

09.00 L’informatiu 

09.30 Informatiu XAL 

10.00 Primera Columna

11.30 Fem una ullada

12.30 Poliesportiu

13.00 Primera Columna

14.30 La Porteria 

15.30 L’informatiu 

16.00 Fem una ullada 

18.00 Poliesportiu

18.30 10 Comarques

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Al dia Sénia

20.30 L’informatiu

21.00 Entrevista

21.30 L’informatiu

22.00 L’Entrellat

23.30 Audi Pàdel Sèries

00.00 L’informatiu

DIJOUS

06.30 L’informatiu 

07.00 Informatiu XAL

07.30 L’informatiu 

08.00 Informatiu XAL

09.00 L’informatiu 

09.30 Informatiu XAL 

10.00 Primera Columna 

11.30 L’Entrellat

12.00 Anem de festa

13.00 Primera Columna

14.30 La Porteria 

15.30 L’informatiu 

16.00 Districte 21 

17.00 L’Entrellat

18.00 Casal d’estiu

18.30 10 Comarques

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Al dia Sénia

20.30 L’informatiu

21.00 Entrevista

21.30 L’informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Fem una ullada

00.00 L’informatiu

DIVENDRES

06.30 L’informatiu 

07.00 Informatiu XAL

07.30 L’informatiu 

08.00 Informatiu XAL

09.00 L’informatiu 

09.30 Informatiu XAL 

10.00 Primera Columna 

11.30 Districte 21

12.30 Sonats del Sud

13.00 Primera Columna

14.30 La Porteria 

15.30 L’informatiu 

16.00 Districte 21 

17.00 Fem una ullada

18.30 10 Comarques

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Al dia Sénia

20.30 L’informatiu

21.00 Entrevista

21.30 L’informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Sonats del Sud

23.30 Fem una ullada

00.00 L’informatiu

DISSABTE

06.30 L’informatiu 

07.00 Fem una ullada

07.30 L’informatiu 

08.00 Fem una ullada

09.00 L’informatiu

09.30 Entrevistes

10.00 Programació infantil 

11.00 Fem una ullada 

11.30 Districte 21

12.30 Fem una ullada

13.00 Resum informatiu

14.30 Fem una ullada 

15.00 Entrevistes

15.30 Tens un racó a dalt 

del món

16.00 Fem una ullada 

18.30 Partit de la jornada

20.30 Al dia cap de

setmana

21.00 Resum informatiu

22.30 Districte 21

23.30 L’Entrellat

DIUMENGE

06.30 Resum informatiu 

08.00 Fem una ullada

09.30 Entrevistes

10.00 Programació infantil 

11.00 Fem una ullada 

11.30 Districte 21

12.30 Audi Pàdel Sèries

13.00 Resum informatiu

14.30 Entrevistes 

15.00 Fem una ullada

16.00 L’Entrellat 

17.30 Fem una ullada 

20.30 Al dia cap de

setmana

21.00 Entrevistes

22.30 Resum informatiu

A LA CARTA

Podeu veure tots els

programes, en qualsevol 

moment del dia, al web

canal21ebre.com
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info@uncopdull.com

 El Govern es fixa 
l’objectiu de poder celebrar 
unes eleccions ‘segures’ el 
14 de febrer p2

 Jordi Jordan i Toni 
Obalat, únics ebrencs que 
fins ara han estat 
designats caps de cartell a 
les eleccions del 14-F  p4

 El Corembe prepara més 
accions per evitar la 
retirada del monument 
franquista de Tortosa i per 
reinterpretar-lo 6

 L’execució de les obres 
de la Via Verda del Carrilet 
enfronta Faura (ERC) i 
Junts per Tortosa p14

 El govern d’Amposta 
aprova un pressupost de 
30,3 milions, un 6,36% més 
alt que l’anterior  p15

 La consellera Vergés 
afirma que l’ampliació de 
l’hospital de Tortosa és un 
projecte ‘realista’  p16

 El Departament de 
Justícia exhuma les restes 
d’un maqui al cementiri 
dels Reguers i obre una 
fossa a Móra p20 i 21

 Canal 21 Ebre tanca el 
2020 amb més de 25.000 
espectadors diaris i un 
gran creixement a les 
xarxes socials p39
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